
Reluarea lucrărilor 
în plenul

Marii Adunări Nationale
Biroul Marii Adunări Naţionale a stabilit ca lucrările In şedinţe 

plenare ale sesiunii Marii Adunări Naţionale să lie reluate joi ÎS de
cembrie 1971, la ora 10 dimineaţa.

ÖKGAN AU COMITETULUI JUDEŢEAN SIBIU AL P.C.R. ŞI AL CONSILIULUI POPULAR JUDEŢEAN Lucrările plenarei 
cu activul Comitetului 
municipal al P.C.R. Sibiu
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Pe marginea unei acfiunî compiexe 

desfăşurate la I. R, E. S.:

Creşteri şi opţiuni 
materializate în 

activităţi eficiente
Sala de festivităţi a Casei armatei 

a găzduit ieri după amiază plenara 
cu activul Comitetului municipal de 
partid Sibiu.

Lucrările plenarei s-au bucurat de 
participarea tovarăşului Richard 
Winter, membru supleant al Comite
tului Executiv al C.C. al P.C.R., 
prim-secretar al Comitetului jude
ţean de partid şi a tovarăşului loan 
Frică, secretar al Comitetului jude
ţean de pafftid.

La plenară au participat membrii 
şi membrii supleanţi ai Comitetului 
municipal de partid şi ai Comisiei- 
de revizie, iar ca invitaţi- secretarii 
comitetelor de partid şi ai organiza
ţiilor de bază direct subordonate, 
membrii comisiilor Comitetului muni
cipal de partid, activişti de partid, 
de stal şi ai organizaţiilor de masă 
şi obşteşti, reprezentanţi ' ai presei 
centrale şi locale. Au participat de 
asemenea, conducătorii unităţilor 
economice şi instituţiilor din munici
piul Sibiu.

Plenara a avut următoarea ordine 
de zi:

1. Darea de seamă asupra . activi
tăţii Comitetului municipal de partid 
pe perioada acestui an;

2. Completarea biroului Comitetu
lui municipal de partid la limita ma
ximă şi aprobarea comisiilor pe pro
bleme ale Comitetului municipal de' 
partid,

După ce tovarăşul Aurel Cristea, 
prim-secretar al * Comitetului munici
pal de partid a prezentat „Darea de 
seamă", au luat cuvîntul următorii 
tovarăşi: Pavel Lala, membru al bi
roului Comitetului municipal de 
partid,, director la U.P.A.S., Eda 
Gross, director la Liceul nr. 2/ Vio
rel Ungureanu, muncitor la uzina 
„Independenţa", Aurelia Roată, mem
bră în comitetul de partid de la 
Întreprinderea poligrafică, Ştefan 
Adam, director - la fabrica „Liberta
tea", Dumitru Tancou, vicepreşedinte 
al Comitetului executiv al Consiliu
lui popular municipal, Gheorghe 
Muţiu, secretarul comitetului de

partid de la I.R.E.S., Cornel Mitrea, 
directorul sucursalei Sibiu a Băncii 
Naţionale, Floarea Văcaru, munci
toare la C.E.I.L., Vasile Popa, secre
tar al Comitetului municipal de 
partid, Mircea Braga, directorul Tea-' 
trului de stat, loan Greavu, secreta
rul organizaţiei de . partid de : cartier 
nr. 6, loan Candre’ă, secretarul orga
nizaţiei de partid de la Liceul ,,'Gh. 
La/ăr".

in încheierea dezbaterilor a luat 
cuvîntul tovarăşul Richard Winter, 
care, dirpă ce a făcut o amplă ana
liză asupra modului cum ’ s-au reali
zat sarcinile complexe puse de partid 
în faţa organizaţiei municipale de 
partid Sibiu a dat indicaţii cu pri
vire ia mobilizarea de către orga
nele şi organizaţiile de partid a tu
turor forţelor la îndeplinirea, înainte 
de termen, a sarcinilor economice 
din primul an al cincinalului, "pregă
tirea tuturor condiţiilor pentru pro
ducţia anului viitor.

După ce a fost adoptat" in unani
mitate planul de măsuri pentru pe
rioadă ce urmează, plenara a ales ca 
membri supleanţi ai ' biroului Comi
tetului municipal de partid «pe» to
varăşii: Constantin Buzdughină,
prim-vicepreşedinte . . al Consiliului 
popular municipal şi Maria "Bock, 
muncitoare filatoare la fabrica „Li
bertatea". . .

In baza instrucţiunilor C.C. ai 
P.C.R., plenara a aprobat, ' de ase
menea, reorganizarea comisiilor . pe 
probleme, în număr de patru, şi or
ganizarea unui grup de lectori.

In încheierea lucrărilor, într-o at
mosferă de optimism şi puternic, en
tuziasm faţă de politica partidului şi 
statului nostru, plenara a adresat-Co
mitetului Central al P.C.R., tovară
şului NICOLAE CEAUŞESCU,, perso
nal, o telegramă prin care organizaţia 
municipală de partid,se angajează să 
facă totul pentru înfăptuirea; neabă
tută a sarcinilor ce-i revin din gran
diosul program elaborat de Congre
sul al X-lea al P.C.R.

Recenta Hotărire a Comitetului 
Executiv al C.C. al P.C.R. cu privire 
!a îmbunătăţirea activităţii în indus
tria energiei electrice şi termice şi 
creşterea gradului de siguranţă al 
sistemului energetic abordează un 
domeniu în care, într-adevăr, nece
sitatea anumitor înnoiri structurale 
se făcea simţită de mai multă vreme. 
Este unanim recunoscută importanta 
industriei energiei electrice în con
textul actual al dezvoltării noastre 
economice, rolul acesteia în promo
varea unei politici consecvente de 
industrializare a tării. Prin această 
prismă, orice stagnare intr-un sector 
atît de vital c-a cel al energiei elec
trice, orice rămînere în urmă, se re
percutează nefavorabil şi cu conse
cinţe dintre cele mai serioase în 
multe din domeniile de activitate pro
ductivă. Recenta Hotărire se înscrie 
deci ca o necesitate imperioasă pen
tru dezvoltarea tehnico-economică de 
perspectivă a industriei energiei elec
trice, prin asigurarea unei utilizări 
raţionale a capacităţilor energetice 
construite şi crearea unor condiţii 
prielnice exploatării şi funcţionării in 
cele mai bune condiţii a sistemului 
energetic naţional.

Este locul să menţionăm că întreg 
Colectivul de muncă al întreprinderii 
Ide reţele electrice Sibiu şi-a mani
festat hotăriiea fermă de a aborda 
operativ şi cu o înaltă competenţă 
greutăţile ce s-au manifestat in acti
vitatea sa, de a face loc -spiritului 
novator, celor mai noi cuceriri ale 
ştiinţei şi tehnicii în domeniul nos
tru. Complexa acţiune de analiză şi 
control a activităţii subunităţilor de 
exploatare, care a fost declanşată cu 
maximă operativitate în urma consti
tuirii unei comisii centrale de spe
cialişti, a urmărit o serie de obiec
tive foarte importante: analiza ava
riilor produse în anii 1970—1971, ni
velul de calificare al personalului, 
starea tehnică a instalaţiilor şi or
ganizarea exploatării acestora, acti
vitatea de întreţinere şi reparaţii, 
problemele speciale ridicate de con
tinuitatea în alimentarea consumato
rilor (in primul rînd a platformelor 
industriale), respectarea riguroasă a 
normelor de protecţie a muncii ş.a.

Se poate aprecia că această vastă 
acţiune de prospectare a dificultăţi
lor interne şi a rezervelor existente 
s-a dovedit foarte utilă. Rezultatele 
ei au fost amplu dezbătute în ultima 
decadă a lunii noiembrie în cadrul 
Unor adunări ale salariaţilor, atît la 
nivelul subunităţilor cit şi Ia cel al 
Întreprinderii. A rezultat — cum era 
firesc — un program de măsuri me
nite să îmbunătăţească substanţial şi 
Intr-un timp scurt, întreaga activi
tate a subunităţilor de exploatare şi 
e întreprinderii în privinţa creşterii 
siguranţei în funcţionare a instala
ţiilor sistemului energetic. S-a evi

denţiat în primul rind necesitatea 
dezvoltării susţinute a Instalaţiilor 
energetice pe teritoriul judeţului, ca 
o consecinţă nemijlocită a creşterii 
consumului industrial şi casnic. în 
acest mod se prevede ca pînă la 
sfîrşitul actualului cincinal I.R.E. Si
biu să beneficieze de 17 staţii de 
transformare noi, cu o putere insta
lată de 495 MVA, ceîe existente fiind 
concomitent amplificate cu 80 MVA.

Pentru satisfacerea nevoilor cres-
Intr-una din noile secţii ale uzinei „Tîrnava“ Mediaş dotată cu maşini moderne de prelucrare a firelor
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P R I M A R U L
E greu, foarte greu de conturat 

portretul primarului. Nu atît por
tretul fizic — fiindcă la urma ur
mei e un om ca toţi oamenii — 
cit, mai ales, pe cel al locului pe 
care-1 ocupă în angrenajul vieţii 
sociale. A spune, de pildă, că pri
marul este primul gospodar al sa
tului, ori al ora
şului în care acti
vează, înseamnă a 
da funcţiei sale 
Un caracter limi
tat, pur adminis
trativ, funcţionăresc. Calitatea de 
gospodar, de bun gospodar, trebuie 
să facă parte integrantă din fiinţa 
primarului. Fiindcă nu poate să 
ceară altora să-şi gospodărească 
bine satul sau oraşul un om care 
nu face el însuşi, pe plan general, 
dovada unei asemenea priceperi.

Dar primarul trebuie să fie, îna
inte de toate, un om de concepţie, 
un om care să gîndească matur şi 
chibzuit asupra dezvoltării econo
mice, politice şi sociale a locali
tăţii în fruntea căreia l-a ales 
obştea. Iar ca să gîndească — şi 
să gîndească bine — e nevoie să 
cunoască pină la amănunt poten
ţialul economic şi social al locali
tăţii respective. Ou alte cuvinte, 
primarul nu se poate mulţumi nu
mai cu ce-i spune unul sap altul, 
cu ce-1 informează preşedintele 
C.A.P. sau directorul şcolii; el tre
buie să aibă şi un punct de ve
dere propriu, să cerceteze faptele 
şi să hotărască în cunoştinţă de 
cauză. Primarul îşi ya. exercita 
funcţia în mod eficient numai în 
măsura in care va porni de la ne
cesitatea consultării cu cei în nu-

r e f l e x  c o t i d i a n

mele cărora iţi îndeplineşte man
datul de ales al obştei.

O comună poate să aibă 5—10 000 
de oameni şi nimeni nu poate — 
oricît de înzestrat ar fi — să gin- 
dească cit toţi la un loc. Viaţa a 
dovedit, nu o dată, că acei primari 
care în soluţionarea problemelor 
de interes cetăţenesc general se 

consultă cu oame
nii, cu reprezen
tanţii lor, cu depu
taţii, au, de fapt, 
cele mai bune re
zultate în dezvol

tarea social-economică a comunei. 
Interesul cetăţenesc pentru proble
mele de ordin general ale dezvol
tării comunei nu poate fi cooptat, 
nu poate fi racordat la scopurile 
primăriei decît in măsura în care 
el coincide cu dorinţele şi cerin
ţele oamenilor din comună, decit 
în măsura în care el vizează per
fecţionarea vieţii lor.

Iată de ce primarul trebuie să 
$Üe să fie un animator al obştei, 
s-o însufleţească şi să se însufle
ţească de ideile şi iniţiativele ei. 
Dacă treburile merg sau nu bine 
la grădiniţă, la cooperativă, la. 
şcoală sau la dispensar, dacă bă- 
trîndi satului sínt sau nu mulţumiţi 
de respectul ce li-1 poartă socie
tatea, dacă cooperativa de produc
ţie se dezvoltă conform aspiraţiilor 
cooperatorilor, dacă forţa de mun
că este sau nu bine folosită, nici 
una din aceste probleme — şi 
multe altele — nu poate fi ruptă 
de munca. primarului. Noi toţi, ca 
cetăţeni, să-i stimăm pe acest ex
ponent al obştei, să-i acordăm toa
tă încrederea, tot sprijinul.

C A MIL PRUTEANU

În  in t îm p in e r e a  Z ilei t ip o g r a f i lo r
/ Angrenat în între
cerea socialistă pen
tru îndepHnirea îna
inte de termen a indi
catorilor de plan, co
lectivul întreprinderii 
poligrafice Sibiu va 
scoate de sub tipar şi 
va expedia beneficia
rilor, în cinstea zilei 
de 13 .Decembrie — 
Ziua tipografilor — 
numeroase titluri edi
toriale. Dintre aces
tea amintim: Urgenţe

în traumatologie, de
T. Iacob, medic de re
putaţie internaţională; 
Cronica Cotnariior, de 
M. Ungureanu, Gh. 
Anghel şi Constantin 
Botez; Pe drum, Bas
me din Banat, Vine 
ursuleţul, povestiri in 
limba germană; Agen
da medicală pe anul 
1972; Plachete şi 
medalii, Almanahul 
O.N.T.; Calendare şi 
agende într-o bogată 
paletă de culori şi în

diferite limbi, Carte 
de sănătate pentru ex
port in R.F.G. şi al
tele.

De altfel, planul a- 
nual al întreprinderii 
la producţia marfă a 
fost depăşit pînă la a- 
ceastă dată cu peste 
un milion lei, iar la 
capitolul beneficiu s-a 
realizat suplimentar 
suma de 500 mii lei, 
cifre care, pînă ia 
sfîrşitul anului, vor fi 
substanţial majorate.
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achiziflonaji de fapt pentru biblioteca dv.
10 „micro" volume

•  Sinteze asupra lumii moderne
•  Surse enciclopedice
•  Indispensabile în activitatea cotidiană
•  Utile pentru toate gradele şi formele de învăţă- |  

mint
ÎN SUPLIMENT, două albume miniaturale realizate :f' 1 * t  ^în condiţii grafice speciale:
® DISTINCT« ALE REPUBLICII SOCIALISTE 

ROMÂNIA
•  COMORI DE ARTA VECHE

Activitate iebrilă Ia cercul radio, 
clasa începători, al Casei pionie

rilor din Sibiu

H UN PROIECT DE RECONSTRU
IRE A „COLOSULUI DIN RHO
DOS“ — una din cele şapte minuni 
ale lumii antice — se află în stu
diu la Atena. Operă a sculptorului 
Chares din Lindos, datînd din se
colul al doilea î.e.n., „Colosul“ a 
fost distrus în urma unui cutremur. 
Potrivit proiectului, varianta mo
dernă a „Colosului“ va fi alcă
tuită din 18 blocuri masive de 
bronz, cu o greutate totală de 
200 tone. Pentru a egala faima 
modelului său antic, noua „mi
nune“ va depăşi cu doi metri re
cordul de înălţime deţinut în pre
zent de Statuia Libertăţii din New 
York.

S  CONSILIUL STATELOR (CA
MERA SUPERIOARA A PARLA
MENTULUI INDIAN) a aprobat 
joi proiectul de lege" privind abo
lirea titlurilor, stipendiilor şi a al
tor privilegii ale foştilor mahara- 
jahi — anunţă agenţia Reuter.

Proiectul de lege a fost adoptat 
şi de Camera Populară a Parla
mentului indian — Lok Sabha.

Ei O MARE PARTE A OPINIEI 
PUBLICE BRITANICE continuă să 
se pronunţe împotriva eventualei 
intrări a Angliei in Piaţa comu
nă. Potrivit unui sondaj de opinie 
— efectuat de Institutul Gallup, 
şi ale cărui rezultate au fost pu
blicate de cotidianul „Daily Te
legraph" — 47 la sută din per- 
soanelé chestionate s-au declarat 
ferm împotriva aderării, şi numai 
38 la sută in favoarea acesteia. 
15 la sută n-au exprimat nici o 
părere.

B  DEFECŢIUNEA SEMNALATA 
JOI I.A BORDUL NAVEI SPA
ŢIALE „MARINER-9“. care evo
luează de la 13 noiembrie pe o 
orbită în jurul planetei Marte, a 
fost remediată, s-a anunţat la 
Centrul spaţial de fa Pasadena 
(California). în urma comenzilor 
transmise de la Pasadena, nava 
şi-a reluat in timpul celei de-a 
49-a evoluţii orbitale marţiene ac
tivitatea normală. A reînceput, de

asemenea, transmiterea fotogra
fiilor făcute de aparatele instalate 
la bord, oare fusese sistată.

■  ÎN ORAŞUL VEST-GERMAN 
FREIBURG au avut loc lucrările 
celui de-al ,9-Iea colocviu organi
zat de societatea „Mihail Emi, 
nescu“ de pe lingă Universitatea 
din localitate pe tema „România, 
după edictul lui Aurelian şi for
marea limbii române“.

Această manifestare ştiinţifică 
s-a bucurat de prezenţa unui nu
măr însemnat de profesori, şi stu
denţi de la universităţile din R.F. 
a Germaniei şi din alte opt ţări 
europene.

9  ZECE MUNCITORI SPANIOLI
au fost trad,uşi în faţa unui tri
bunal din Madrid sub acuzaţia de 
„asociere ilegală“ — transmite a- 
genţia France Presse. Ei sínt acu
zaţi printre altele că fac parte 
din „comisiile muncitoreşti“, orga
nizaţii sindicale care activează în 
ilegalitate.
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0 dezbatere matuo analiză 
pătrunzătoare— conexată amplului 

proces de emulaţie politică 
din ţara noastră

eînde de energie electrică din zonă 
şi reducerea pierderilor tehnologice, 
întreprinderea noastră, în baza unui 
studiu de perspectivă bine fundamen
tat, a demarat (începînd cu anul 
trecut) acţiunea de trecere la 20 KV 
a reţelelor de 15 KV. Aflată intr-un 
stadiu avansat, această acţiune se 
va repercuta pozitiv asupra calităţii 
energiei electrice furnizate consuma
torilor şi In menţinerea unei stări 
tehnice corespunzătoare a instalaţi* 
iior. Este concludent faptul că numai 
în municipiul Mediaş, prin trecerea 
la 20 KV, se obţine un disponibil 
suplimentar de putere de 9 MVA 
în reţeaua- de l IO KV, datorită eli
minării unor »utotran sfor maiori in 
staţie. La Sibiu, lucrările fiind numai 
în faza pregătitoare, va fi necesar 
un sprijin activ din partea tuturor 
întreprinderilor care dispun de insta
laţii proprii de medie tensiune, spri
jin pe care ii dorim concretizat în 
respectarea cu stricteţe a programu
lui prestabilit de trecere a instalaţi
ilor Ia 20 KV.

Pentru a rămine încă in perime
trul relaţiilor dintre întreprinderea 
noastră şi numeroşii ei beneficiari, 
socotim util să ne oprim asupra unui 
aspect foarte important: starea insta
laţiilor Ia consumatori şi organizarea 
lucrărilor de întreţinere şi reparaţii 
a acestora. Intr-un mare număr de 
cazuri s-a constatat că instalaţiile in
terioare sínt cu totul necorespunză
toare, mai ales în mediul rural, in- 
cluzînd deopotrivă unităţile socialiste 
(C.A.P., I.A.S.), cit şi locuinţele par-

(Continuare în paq. a. Il-a)
Ing. GHEORGHE MARCU
inginer şef la I.R.E. Sibiu

Joi, 9 decembrie, la Cisnădie şi-a 
desfăşurat lucrările Plenara Comite
tului orăşenesc de' partid, care a 
analizat, intr-un spirit de înaltă răs
pundere, exigentă şi maturitate co
munistă, activitatea desfăşurată în 
perioada de la Conferinţa orăşe
nească din noiembrie 1970 şi pînă 
în prezent. La lucrările plenarei au 
participat tovarăşul Vasiie Bărbuleţ, 
secretar al Comitetului judeţean Si
biu al P.C.R., activişti ai Comitetului 
judeţean de partid, invitaţi din în
treprinderi şi instituţii cisnădiene.

După ce a circumscris întreaga ac
tivitate desfăşurată de organizaţia 
orăşenească de partid Cisnădie in 
cadrul general al puternicului avint 
politic generat de vastul program de 
educaţie comunistă elaborat de to
varăşul NICOLAE CEAUŞESCU, in 
atmosfera de muncă sporită pentru 
înfăptuirea liniei politice a partidu

lui, a prevederilor Hotăririi Plenarei 
C.C. al P.C.R. din noiembrie a. c„ 
tovarăşul Vasile Hanzu, prim-secre
tar al Comitetului orăşenesc Cisnădie 
al P.C.R. a întreprins în darea de 
seamă prezentată o pătrunzătoare 
analiză asupra rezultatelor obţinute

Plenara Comitetului 
orăşen esc  de partid 

Cisnădie
de comunişti, de toţi oamenii muncii 
cisnădieni în acest an.

Imprimînd dezbaterilor un pronun
ţat caracter partinic, darea de seamă 
a reliefat — şi asupra acestei idei 
au revenit şi numeroşi vorbitori — 
că peste tot, in industrie, în institu
ţii, în întreaga viată a oraşului se 
simte tot mai puternic prezenţa co
muniştilor, activitatea lor de ghidare 
si dinamizare a întregii activităţi. 
Graţie acestui amplu proces de emu
laţie, plenara comuniştilor de la Cis
nădie a raportat că pe primele ll  
luni ale anului I97l în întreprinde
rile din oraş s-a realizat o producţie 
globală suplimentară de 25 776 mii 
lei, ceea ce reprezintă o contribuţie 
însemnată, ia îndeplinirea angaja
mentului asumat de întregul judeţ. 
La aceste realizări o importantă con

tribuţie şi-au adus comitetele de 
partid, organizaţiile de bază, toţi co
muniştii de la Uzinele textile, „ll 
Iunie", „Mătasea roşie", care au-ştiut 
să pună in valoare energia creatoare 
a colectivelor de muncitori, capaci
tăţile de producţie, fondul de maşini 
şi utilaje, precum şi fondul de timp 
afectat producţiei.

O însemnată parte a dării de sea
mă s-a ocupat de analiza lipsurilor 
şi a posibilităţilor existente în viaţa 
industriala a oraşului. Organizarea 
mai raţională a proceselor de pro
ducţie, folosirea integrală a capaci
tăţilor de producţie, corelarea apro
vizionării cu nevoile curente, creşte
rea volumului de producţie marfă cu 
mare pondere valorică, reducerea 
orelor de staţionare a utilajelor, — 
iată tot atîtea importante rezerve 
economice pe care plenara le-a pus 
în evidenţă, în scopul valorificării 
lor urgente.

Spiritul analitic pătrunzător, critic, 
şi-a vădit prezenţa şi în partea din 
darea de seamă care s-a referit la 
pregătirea producţiei anului viitor, 
problemă căreia comuniştii trebuie 
să-i acorde acum o importanţă de 
prim ordin în preocupările lor.

Un alt capitol de probleme, amplu 
înserate in documentul de bază al 
plenarei, cel al realizărilor şi sarci
nilor de viitor în domeniul edilitar- 
gospodăresc, a reliefat grija Comi-

(Continuare în paq. a Il-a) 
VIOREL CUCU
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CUITUBAL-
ARÍISIICE
Seară 

de poe 
Minulescu
Astă seară are loc, la „Clu

bul studenţesc“ de la căminul 
facultăţilor sibiene, o seară 
cultural-distractivă, Din progra
mul prezentat de studenţi no
tăm recitalul din poezia lui 
Minulescu.

I. T.

Ziiele
filmului
polonez

începînd de azi, timp de trei 
zile, 11, 12 şi 13 decembrie, la 
cinematograful „Aria“ din Si
biu se organizează „Zilele fil
mului polonez“, acţiune menită 
să popularizeze reaLizările ci
nematografiei din ţara vecină 
şi prietenă. Spectatorii vor pu
tea vizâona azi, la ora 18,30, 
„Pădurea de mesteceni“, film 
al reputatului regizor Andrei 
Wajda, prezentat cu succes la 
Festivalul internaţional al fil
mului de la Moscova din vara 
acestui an. In rolul principal, 
un actor deosebit de înzestrat: 
Daniel Olbrychski. Duminică, 
la ora 20,30, va fi prezentat 
„Sorgul roşu“, iar luni la ora 
18,30 vom vedea „Romanticii“, 
film realizat de Stanislaw Ro- 
zewicz. Avînd ca interpreţi pe 
Olgierd Lukaszewicz, Ignacy 
Gogolewski, Wladyslaw Han- 
cza, cunoscuţi din filmele po
loneze care au rulat pe. ecra
nele cinematografelor noastre, 
regizorul a realizat o dramă a 
cărei acţiune se petrece în Po
lonia de acum 120 de ani. Cele 
trei filme ajută spectatorii să-şi 
formeze o imagine asupra ci
nematografiei poloneze, a cău
tărilor şi tendinţelor ei.

prof. N. I. POPA

Un nou sistem  de cartare
De vorbă cu tov. IOAN GREAVU, inginer şei la Direcţia judeţeană de poştă

şi telecomunicaţii

— Ce preocupări există in pre
zent pentru modernizarea servicii
lor de poştă şi telecomunicaţii?

— Pentru îmbunătăţirea activităţii 
de poştă, activitate indispensabilă li
nei economii moderne, Ministerul 
Transporturilor şi Telecomunicaţiilor a 
iniţiat o serie de măsuri, care vor 
condiţiona, în ultimă instanţă, cali
tatea prestaţiilor efectuate. Una din
tre cele mai importante în. acest sens 
este automatizarea tuturor operaţiu
nilor de prelucrare menite să reducă 
la minimum timpul necesar ajungerii 
unei trimiteri poştale la destinaţie. 
Pe această linie se preconizează codi
ficarea tuturor localităţilor din ţară, 
sistem folosit în majoritatea ţărilor. 
Avînd în vedere condiţiile specifi.e 
ale ţării noastre şi anume: 16.091 lo
calităţi — cuprinse în 39 de judeţe, 
în cadrul cărora figurează 47 munici
pii, 189 oraşe, 2 700 comune şi 13 849 
sate — precum şi necesitatea de a 
atribui indici de cod diferiţi numai 
localităţilor în care figurează oficii 
poştale (celelalte localităţi vor primi 
indicativul oficiului de care aparţin), 
s-a ajuns la concluzia că un cod for
mat din patru caractere este suficient 
pentru indexarea localităţilor din ţara 
noastră, rămînînd şi un suficient nu
măr de rezerve.

Astfel, se preconizează, după cum 
am arătat, un cod cu patru cifre, 
axat pe dispunerea magistralelor de 
cale ferată, şi împărţirea administra- 
tiv-teritorială a ţării în 8 zone, fie
care dintre ele avînd pînă la 10 sub- 
zone — cu excepţia zonei 1 care are 
19 subzone. Aceste subzone sínt îm
părţite, la rîndul lor, în cîte patru 
sectoare.

— Care vor ii zonele?
— Ţinîndu-se cont de criteriile 

amintite, cele 8 zone preconizate sínt 
următoarele:

Zona I — magistrala Bucureşti — 
Timişoara, înglobînd judeţele: Dîm
boviţa, Teleorman, Argeş, Olt, Vîlcea, 
Dolj, Gorj, Mehedinţi, Caraş Severin 
şi Timiş;

Zona II — magistrala Bucureşti — 
Braşov — Sibiu — Arad, înglobînd 
judeţele: Prahova, o parte din Bra
şov, o parte din Sibiu, o parte din 
Alba, Hunedoara şi Arad;

Zona III — magistrala Bucureşti — 
Braşov — Teiuş — Cluj — Orudea, 
înglobînd judeţele: Braşov (o parte),
Harghita (o parte), Mureş (o parte),
Sibiu (o parte), Cluj şi Bihor;

Zona IV — magistrala Bucureşti — 
Braşov — Miercurea Ciuc — Deda — 
Dej — Jibou — Baiu Mare — Satu 
Mare, înglobînd judeţele: Covasna, 
Harghita (o parte), Mureş (o parte),
Bistriţa Năsăud, Maramureş, Sălaj şi 
Satu Mare;

Zona V — magistrala Bucureşti — 
Ploieşti — Buzău — Bacău — Su
ceava, înglobînd judeţele: Prahova (o 
parte), Buzău, Vrancea, Bacău, Neamţ, 
Iaşi (o parte) şi Suceava;

azi...
TIMPUL

Centrul meteorologic Sibiu comu
nică: vremea va ii rece, mai ales 
noaptea, cu cerul schimbător, mai 
mult acoperit. Izolat, va ninge slab. 
Vîntul va sufla slab din sectorul 
nord-estic. Minimele vor fi cuprinse 
intre minus 8 şi minus 5 grade, iar 
maximele vor oscila intre minus 3 
şi zero grade. Dimineaţa, izolat, ceaţă.

azi...

TEATRU
La Teatrul de stat din Sibiu, ora 

'19,30, are lo-c spectacolul cu piesa 
Nunta lui Figaro.

DUMBRĂVENI: 7 NOIEMBRIE:
Atenţiune, părinţi ! (orele 18,00 şl
20,00).

OCNA SIBIULUI: Asediul (orele
17.00 şi 19,00).

BAZNA-BÄI: Preţul puterii (orele
17.00 şi 19,00).

APOLDU UE SUS; 23 AUGUST: 
Trandafiri roşii pentru Angelica (o-
rele 17,00 şi 19,00).

TELEVIZIUNE
15.00 Tenis: Turneul campionilor. 

Înregistrare de la Paris.

Scenă din spectacolul cu piesa Nunta lui Figaro

CINEMA
SIBIU: PACEA: Steaua de tinichea 

(orele 9.00: 11,00; 15.00; 17,00; 19.00; 
21,00); ARTA: Mihail Strogoff (orele 
9,30: 12,00; 15,30; 18.00; 20,30); TINE
RETULUI: Voi sări din nou peste 
băltoace (orele 10,00; 12,00; 14,30;
16,30; 18,30; 20,30); 7 NOIEMBRIE: 
Lingă tine trăiesc oameni (orele 
10,00; 14,00; 17,00 şi 20,00); INDE
PENDENŢA: Vînătorul de căprioare 
(orele 11,00; 14,30; 16,30; 18,30; 20,30).

MEDIAŞ: PROGRESUL: Hello Dolly 
(orele 10,00; 14,00; 17,00; 20,00); TINE
RETULUI: Cortul roşu (orele 10,00; 
16,30; 20,00); UNIREA: Ultimul drum 
(orele 10,00; 16,00; 18,00; 20.00).

CISNÄDIE: POPULAR: Nu fi trist 
(orele 11,00; 16,00; 18,00 şi 20,00).

AGNITA: 8 MAL: Floarea soarelui 
(orele .10,00;. 16,00 şi 18,00).

15,55 Rugby: Franţa—România.
Transmisiune directă de la Be
ziers.

17.30 Emisiune în limba germană.
18.30 Tenis; Turneul campionilor, 

înregistrare de la Paris.
19.15 Publicitate.
19,20 1001 de seri; Creionul fermecat 

„Comoara de pe fundul mării“.
19.30 Telejurnalul de seară.
20.00 Săptămîna internaţională.
20.15 Ţele-enciclopedia.
21.00 Film serial: Invadatorii (IV).
21.50 Tele-divertisment.

Dicţionar muzical-distraetiv 
Literele K-L-M.

22,40 Telejurnalul de poapte.
22.50 Tenis: Turneul campionilor, 

înregistrare de la Paris.

Zona VI — magistrala Bucureşti — 
Urziceni — Făurei — Vaslui — Iaşi 
şi ruta Brăila — Galaţi, înglobînd ju
deţele: Brăila, Galaţi, Vaslui, laşi (o 
parte) şi Botoşani;

Zona VII nu există: (rămirte in re
zervă) ;

Zona VIII — magistrala Bucureşti 
— Constanţa, Bucureşti — Giurgiu şi 
Bucureşti — Olteniţa, înglobînd ju-

ln  p r e s ta r e a  
s e r v ic ii lo r  

p o ş ta le

deţele: Ilfov, Ialomiţa, Constanţa şi
Tulcea;

Zona IX — va fi oraşul Bucureşti.
Cum se va lucra pe baza nou

lui sistem?
— Consider de o mare importanţă 

precizarea că realizarea întru toitul a 
acestui sistem nu este posibilă decit 
cu concursul deplin al cetăţenilor ca
re folosesc serviciile poştale. Astfel, 
aceştia trebuie să înscrie pe plic, pe 
lingă adresa completă a destinataru
lui, şj numărul de cod atribuit loca
lităţii de destinaţie. In această direc
ţie va fi publicat un index cu codifi
carea tuturor localităţilor din ţară, 
index care va fi pus în vînzare şi se 
va găsi, desigur, la orice oficiu poş
tal. Pentru o mai bună edificare a 
cetăţenilor, dăm un exemplu. Pre
supunem că cetăţeanul G. P. din Si
biu trimite o scrisoare destinatarului 
T. L. din Copşa Mică, str. Lenin nr.

272. In continuarea adresei el va tre
bui să mai scrie şi codul 3350. Ce j-fc- 
prezintă numărul 3350, de fapt? Prima 
cifră (3) reprezintă zona. Următoarea, 
subzona, iar ultimele două (50) cores
pund sectorului.

— Ce particularităţi prezintă îm
părţirea în zone?

— Mai întîi trebuie menţionat că 
oraşul Bucureşti (zona 9) este împăr
ţit doar în 8 subzone, corespunzătoare 
sectoarelor administrative. Zona 7 nu 
există, rămînînd în rezervă. In ceea 
ce priveşte judeţul nostru, el va fi 
cuprins In două zone (2 — in partea 
căii ferate Braşov — Făgăraş — Si
biu — Vinţul de Jos — si 3 — în 
partea căii ferate Sighişoara — Dum
brăveni, Copşa — Blaj.

— Cum se vor carta scrisorile pe 
baza acestui sistem?

— Noua modalitate de desfăşurare a 
activităţii poştale, presupune, indiscu
tabil, introducerea unor dispozitive 
electronice pentru cartarea automată. 
In felul acesta se realizează o rapidi
tate in separarea scrisorilor în funcţie 
de direcţiile de destinaţie.

— De cînd va fi introdus acest 
sistem?

— Se preconizează ca o dat^ cu 
noul an să aibă lac punerea experi
mentală în practică a acestui sistem, 
cartarea făcîndu-se, la început, în 
continuare manual. După o perioadă 
de acomodare a cetăţenilor se pre
vede introducerea efectivă a cartării 
automate, rămînînd ca scrisorilor ce 
nu au codul trecut corect să li se 
aplice o suprataxă, întrucit este ne
voie de o prelucrare manuală, supli
mentară, fapt care determină, totoda
tă, şi ajungerea cu întîrziere la des
tinaţie.

MARIN N1ŢA

Panoramic competiţional
StMBÄTÄ

POPICE — Sibiu: arena Electrica, 
începînd cu ora 17, Electrica Sibiu— 
Gaz metan Mediaş (m) — divizia A; 
Mediaş: arena Gaz metan, ora 16, 
Voinţa Mediaş—Voinţa Craiova (f) 
— divizia A.

HANDBAL — Sibiu: sala Şcolii 
sportive, începînd cu ora 14, între
ceri la fete şi băieţi in cadrul „Cu
pei şcolii sportive“.

DUMINICA
VOLEI — Sibiu: sala Şcolii spor

tive, ora 10, C.S.M. Sibiu—Universi
tatea Timişoara (f) — divizia A; sala 
Armata (str. Ştefan cel Mare), ora 
10, A.S.A. Sibiu—Metalul Hunedoara 
(m) — divizia B.

HANDBAL — Sibiu: sala Şcolii 
sportive, ora 15, întreceri la fete şi 
băieţi în cadrul „Cupei şcolii spor
tive“.

POPICE — Sibiu: arena Electrica, 
începînd cu ora 9, continuarea par
tidei dintre Electrica Sibiu—Gaz me
tan Mediaş (m) — divizia A.

Direcţia judeţeană C.E.C.
S I B I U

A N U N ŢĂ :
1. Ţinînd seama de doleanţele depunătorilor C.E.C., 

(salariaţi ai întreprinderilor din zona industrială a 
Cibinului) privind deservirea la ora ieşirii din lucru, 
începînd de la data de 13 decembrie a. c., progra
mul de funcţionare al agenţiei C.E.C. nr. 1 „Inde
pendenţa“, din str. Gladiolelor nr. 9, se stabileşte 
zilnic între orele 8,30— 16,00.

Tot la această unitate se vor efectua şi operaţiunile de 
plata produselor agricole către producătorii indi
viduali.

2, De asemenea, începînd de la 10 decembrie a. c., 
programul de funcţionare al agenţiei C.E.C. nr. 3, 
din str. Avram Iancu nr. 7, va fi următorul:

— dimineaţa: zilnic între orele 8— 13
— după amiază: în zilele de luni, miercuri şi vineri 

între orele 16—20,30.
în ziiele de marţi, joi şi sîmbătă după amiază opera

ţiunile pentru organizaţii se efectuează de către 
filiala C.E.C. Sibiu, Piaţa Republicii nr. 6.

Pe urm ele
a rtico le lo r
p u b lica te
Măsuri, 
dar şi- 

justificări
In cîteva note apărute in ziarul nos

tru erau vizaţi unii lucrători din re
ţeaua de difuzare a presei. Din răs
punsurile primite de la serviciul de 
resort al Direcţiei judeţene de poştă 
şi telecomunicaţii, cu toate că se în
cearcă a se justifica comportarea unor 
salariaţi, cauzele care au determinat 
şi determină nemulţumirea unor ce
tăţeni, sínt specificate şi măsurile e- 
ducative luate, sancţiunile aplicate ce
lor vinovaţi, menite să ducă la lichi
darea unor aspecte negative din de
servirea populaţiei. Astfel:

•  Se recunoaşte că la chioşcul nr. 
15 din Sibiu s-a condiţionat vînzarea 
unor publicaţii de către vînzătoarea 
Margareta Babă, nou angajată, care, 
deşi a fost instruită, nu a respectat 
regulile obligatorii de deservire, motiv 
pentru care „... a fost sancţionată dis
ciplinar“. In continuare, In adresa de 
răspuns se specifică că de fapt nu ea 
ar fi condiţionat vînzarea revistei 
„Magazin“ cu a revistei „Flacăra“, ci 
fiul ei, care a înloouit-o într-o peri
oadă.

•  In comuna Dirlos, îmbolnăvin- 
du-se şefa Agenţiei P.T.T.R., distribu
irea presei la abonaţi a fost asigurată 
cu întindere de către o angajată nouă, 
care — după cum se specifică în a- 
dresa de răspuns — necunoscind pe 
toţi abonaţii la diferite publicaţii, a 
produs desigur nemulţumirea unora 
dintre ei. „Pentru a preveni unele de
ficiente de natura celor semnalate s-a 
dispus şefului Oficiului Mediaş 2, de 
care depinde agenţia Dîrlos, efectua
rea unui control sever al activităţii 
agentei temporare actuale“.

e Dacă in cazurile relatate mai sus 
în răspunsuri se arată şi măsurile 
luate, apoi la nota „Ce-o 'fi dincolo?“ 
(apărută în ziarul din 12 noiembrie, 
la rubrica „Coloana diverselor“), răs
punsul nu conţine decit justificări. 
„Nemulţumirile manifestate de diferiţi 
cetăţeni în legătură cu neservirea pu
blicaţiei „Sportul“ se datoreşte faptu
lui că ni se trimite o cantitate cu 
mult mai mică decit necesarul... Un 
aspect pe care publicul nu-1 cu
noaşte şi nici nu vrea să-l considere 
real este faptul că în unele zile a- 
ceeaşi publicaţie vine cu mai multe 
mijloace de transport, fiind obligaţi 
a difuza cantităţile primite, mai mici 
sau mai mari, de mai multe ori pe 
zi... Faţă de situaţia relatată am con
siderat că nu este cazul a lua măsuri 
contra ehioşcarului vizat“.

Este vorba de chioşcul din faţa par
cului „Astra“. Nu sintern, desigur, a- 
depţii unor măsuri in care să se cu
prindă neapărat şi o sancţiune. Dacă 
însă La vînzarea unor publicaţii, în 
speţă a ziarului „Sportul“, se încalcă 
nişte reguli elementare,' nu putem fi 
de acord ca cei vinovaţi să fie trataţi 
doar cu... duhul blîndeţii.

(G. S.)

O  dezbatere 
matură

Autobaza transport 
auto Mediaş

angajează prin concurs:
— maistru întreţinere şi 

reparaţii auto.
Salarizarea conform H.C.M. 914/ 
1968, anexa HI/8.
Concursul va avea loc în 28 de- 

I cembrie 1971 la Autobaza din 
I Mediaş, str. Sibiului nr. 49.
! Informaţii la sediul autobazei şi 
i telefon 20 13, serviciul personal.

jl.l.S. ..Libertatea" Sibiul
•  ANGAJEAZĂ DE URGENŢĂ: J

J 1 gestionar pentru magazia de produse finite. J

(Urmare din pag. I)

tetului orăşenesc de partid, a Consi
liului popular pentru creşterea gra
dului de urbanizare a Cisnădiei, spo
rirea numărului de apartamente din 
fondul de stat şi proprietate perso
nală. De remarcat că cele 120 apar
tamente construite în Cisnădie în 
acest an — pînă în prezent — au 
un finisaj sporit şi un indice de con
fort mai înalt. Dovedind o foarte 
amănunţită documentare, darea de 
seamă a indicat cu cifre şi date, 
principalele lucrări executate pe 
străzi — reţelele de canalizare, apă, 
gaze, electrice şi telefonice, relevînd 
importanta contribuţie a muncii pa
triotice prestată de locuitorii acestui 
oraş, care se cifrează la peste 7 mi
lioane lei.

Dînd expresie concretă hotărîrilor 
conducerii superioare de partid, pe 
linia creşterii rolului conducător al 
partidului în înfăptuirea amplului 
program de educare socialistă a ma
selor, a întronării în viata socială a 
normelor eticii şi echităţii socialiste, 
a ridicării conştiinţei socialiste a co
lectivelor de oameni ai muncii, Co
mitetul orăşenesc de partid s-a ocu
pat în această perioadă de dezvolta? 
rea democraţiei interne de partid. A 
fost întărit, dinamizat, rolul organi
zaţiilor de bază în întreprinderi şi 
instituţii, în conducerea tuturor tre
burilor vieţii sociale, accentul depla- 
sîndu-se simţitor in direcţia sporirii 
factorului politic, a ponderii punctu
lui de vedere comunist. Desigur, aşa 
cum s-a subliniat, în direcţia aceasta 
mai sínt destule de făcut. S-a sub
liniat de asemenea rolul ce revine 
organizaţiilor de partid în conduce
rea organizaţiilor U.T.C., în educarea 
marxist-leniuistă a tineretului.

Autoperfectionarea, creşterea ne
contenită a gradului de competentă 
politică a comuniştilor, prin studie
rea temeinică şi organizată a docu
mentelor de partid şi de stat şi-a gă
sit. de asemenea un loc de primă 
importantă în preocupările Comite
tului orăşenesc de partid, care a or
ganizat ample dezbateri îndeosebi 
pe marginea amplului Program al 
P.C.R. de îmbunătăţire a activităţii 
ideologice, politice şi cultural-edu- 
cstjve.

Darea de seamă a conchis că re
zultatele bune înregistrate în acest 
an de muncă se datorează felului 
cum s-au achitat de sarcini colecti
vele de muncă, comuniştii, organi
zaţiile de bază, comitetele de partid, 
dar şi sprijinului concret, nemijlocit 
acordat organizaţiei de partid ‘ din 
Cisnădie de către Comitetul judeţean 
de partid.

Numeroşi participanţi la dezbateri 
şi-au axat luările de cuvînt pe ace
leaşi probleme mari, enunţate în da
rea de seamă. Am reţinut ca deose
bit de interesante punctele de ve
dere exprimate de loan Muntiu, se
cretarul comitetului de partid de la 
Uzinele textile (care a relevat im
portanţa muncii desfăşurate de co
muniştii din uzină pentru îndeplini
rea planului de producţie pe acest 
an' care s,e estimează a se încheia 
la 18 decembrie a. c.), Silvia Cjubo- 
taru, secretar al Comitetului orăşe
nesc U.T.C. (s-a referit îndeosebi Ia 
intensificarea muncii în rîndul tine
retului, în scopul formării lui în spi
ritul înaltelor idealuri comuniste, 
pentru participarea totală a acestuia 
în sfera producţiei de valori), loan

Gălăţeanu, secretarul comitetului d® 
partid al fabricii „11 Iunie“ (a in
sistat asupra rolului organizaţiilor de 
partid în conducerea activităţii sin
dicale şi U.T.C.), loan Ţochici, coor- 
donator al activităţii comerciale din 
oraş (care a semnalat, alături de bune 
rezultate, şi unele lipsuri în aprovi
zionarea cu mărfuri sau pe linia 
creşterii conştiinţei socialiste a sala
riaţilor din comerţ), Iulian Petcu- 
Iescu, secretarul organizaţiei de 
partid a Şcolii generale nr. 1 (a tra
tat probleme de educaţie a tinerei 
generalii, de formare a conştiinţei 
socialiste în rîndul tinerilor), Con
stantin Ursa, vicepreşedinte al Con
siliului popular orăşenesc (a analizat 
teiul cum au fost duse la îndeplinire 
sarcinile în domeniul edilitar-gospo- 
daresc, punînd în evidenţă lipsurile 
care se mai manifestă în acest sec
tor), Mircea Şolea, secretarul comite
tului de partid de la „Mătasea roşie" 
(a subliniat rolul comuniştilor de 
conducători politici ai activităţii din 
întreprindere, criticînd atitudinea 
„profesionalistă" a unor muncitori, 
tehnicieni şi maiştri, care nu-şi pun 
în valoare prestigiul şi calitatea de 
comunişti), Gheorghe Stoicbiţă, se
cretarul organizaţiei P.C.R. de la spi
talul din localitate (s-a ocupat de 
problemele educaţiei politice a per
sonalului medico-sanitar şi ale edu
caţiei medicale a cetăţenilor), Andrei 
Petru, ajutor de maistru la „Mătasea 
roşie" (a relevat unele lipsuri pe li
nia dotărilor la club şi casa de cul
tură, care explică şi slaba activitate 
cultural-artistică în rîndul unor co
lective de tineri din Cisnădie), Ma
ria Roman, secretara organizaţiei de 
bază nr. 7 — Uzinele textile (a vor
bit despre necesitatea intensificării 
muncii politice în rîndul colectivelor 
şi comitetelor de femei).

In încheierea dezbaterilor, a luat 
cuvîntul tovarăşul Vasile Bărbiile!, 
care a apreciat munca desfăşurată de 
organul orăşenesc de partid in pe
rioada analizată, făcînd recomandări 
pentru intensificarea muncii politice 
in viitor. Vorbitorul s-a referit apoi 
la sarcinile producţiei anului viitor, 
care trebuie să fie în aceste zile 
temeinic stabilite, la problemele de 
interes social-cultural şi edilitar- 
gospodăresc, menite să ridice pe noi 
trepte viaţa obştească a oraşului. De 
asemenea, a jalonat obiectivele mun
cii politice, acopdînd un mare spaţiu 
pioblemei studierii Şi însuşirii de că
tre toţi comuniştii a documentelor 
Plenarei C.C. al P.C.R. din 3—5 no
iembrie a. c., în scopul educării tutu
ror cetăţenilor în spiritul dragostei 
faţă de patrie şi partid, faţă de muncă 
şi valorile eticii socialiste.

Trebuie — a spus în continuar® 
vorbitorul — să facem mai mult 
pentru a depăşi simpla afirmare a 
unor adevăruri sau sarcini. Să ac
ţionăm cu fermitate, in spirit critic 
şi autocritic, să depăşim funcţiena- 
rismul şi tehnicizarea activităţii. Toţi 
specialiştii trebuie să fie, in primul 
rînd, oameni politici.

La punctul al doilea al ordinii de 
zi, tovarăşa Silvia Ciubotaru a fost 
aleasă în biroul Comitetului orăşe
nesc de partid. De asemenea, autóst 
alese şi birourile comisiilor pe pro
bleme ale Comitetului orăşenesc de 
partid.

Plenara a adoptat în unanimitate 
planul de măsuri prezentat, cu men
ţiunea de a fi completat cu proble
mele reieşite din dezbateri.

Creşteri şi opţiuni 
materializate în 

activităţi eficiente
(Urmare din pag. I)

Informaţii, la serviciul personal.

Mica publibitate
Ofer cameră separată unui intelec

tual. Informaţii str. Crizantemelor 18.
Vind casă familială, 3 camere, bu

cătărie, baie, curte, grădină, garaj, 
central. Informaţii, str. Rîului 35,
Şipoş.

Caut femeie îngrijire copil. Sibiu, 
Hipodrom bloc 3, apartament 50.

Pierdut ceas mie.. Adresaţi Sibiu, 
Calea Dumbrăvii 37. Recompensă.

( yut urgent garaj. Sibiu, telefon
1 29 26.

Vind urgent teren pentru construc
ţie, mare, cu casă de vară. Informaţii 
telefon 1 12 72.

Vind cărucior pentru invalid. Jn- 
fo; maţii Sibju, telefon 7 32 18, după
masă.

I.M.C.P. yJWACOv SIBIU
str. Abatorului nr. 2 — telefon 22914

' 1

table teracotă
calitatea l-a 

Ide diferite modele

Piatră hrui*
pentru consfrucjii 

din carierele:
SADU, ROD, 

RĂŞINARI

se vinde imediat p e  bază de comandă fermă 
pentru în treprinderi şt particulari 

prin I .C .S . HETALO-CHIMICE SIBIU

ticuiare. Considerăm că este datoria 
Consiliului popular judeţean să a- 
dopte măsuri nefntîrziate pentru în
fiinţarea unor formaţii specializate în 
cadrul unităţilor de cooperaţie, care 
să se preocupe în exclusivitate de 
întreţinerea instalaţiilor populaţiei şi 
unităţilor agricole.

Un obiectiv aparte al analizei l-a 
constituit calitatea iluminatului public 
în localităţile judeţului. Incontesta
bil, preocupări în acest domeniu au 
existat. Este suficient să arătăm că 
în cursul anului 1971 s-a întreprins 
o vastă acţiune de reparare şi înlo
cuire a lămpilor defecte, atît în me
diul urban cît şi în cel rural, iar în 
unele comune (Sălişte, Orlat etc.) s-a 
executat centralizarea aprinderii ilu
minatului public. Măsurile adoptate 
s-au dovedit însă a îi departe de sa
tisfacerea deplină a necesităţilor. 
Aşa se explică faptul că in prima 
parte a anului circa 20 fa sută din 
numărul lămpilor prezentau încă de
fecţiuni (cea mai mare parte a aces
tora în mediul rural), alimentindu-se 
în acest mod nemulţumirile justificate 
ale unei părţi din populaţie.

Programul de măsuri stabilit re
cent prevede în acest sector iniţia
tive energice. In anii următori vor fi 
înlocuite vechile tipuri de lămpi, de
păşite de progresul tehnic actual. 
Modernizarea iluminatului public va 
presupune în egală măsură executa
rea unor importanţe lucrări de re
paraţii capitale şi introducere pe 
scară largă a comenzii centralizate 
în comunele mari.

Analiza a mai evidenţiat şi scăde
rea progresivă a numărului avariilor, 
deşi nivelul lor actual este încă ne- 
permis de mare. In cele mai multe 
cazuri întreruperile instalaţiilor au 
fost provocate de neglijenţa perso
nalului de specialitate din diverse 
întreprinderi, care a executat lucrări 
fără a aplica în prealabil măsurile 
de protecţie eerespupătoare- °  sub- 
unitate aparţinînd O.E.I.L Sebeş, de

pildă, în cursul unor lucrări de de
frişări pe Valea Lotrioarei a provo
cat avarii în linia electrică de ali
mentare a şantierelor I.G.H. Lotru. 
Alte unităţi au deteriorat instalaţiile 
prin lovire sau rupere de cabluri, si
tuaţii frecvente în zonele unor şan
tiere (cazul Uzinei mecanice Sibiu,; 
al fabricii „Record“ etc,).

Am trecut în revistă aceste as
pecte pentru a demonstra că o mare 
răspundere în exploatarea raţională 
a instalaţiilor, în menţinerea unui 
grad înalt de siguranţă, revine fie
cărui consumator.

In sfirşit, menţionăm ca pe un fapt 
pozitiv activitatea complexă de con
trol şi îndrumare a comisiilor de a-
naliză care, în cele mai numeroase 
cazuri, au aplicat măsuri operative, 
adecvate la locui şi în momentul in 
care s-au constatat deficienţele. S-au 
stabilit în final programe proprii de 
măsuri, note de probleme şi propu
neri la nivelul organelor locale, a 
Ministerului Energiei Electrice şi a 
Comisiei de Stat, de analiză a func
ţionării sistemului energetic naţional 
şi de elaborare a măsurilor cores
punzătoare, pentru îmbunătăţirea ac
tivităţii în acest domeniu, care vor 
constitui cu certitudine jaloane si
gure în direcţia îmbunătăţirii slării 
tehnice a instalaţiilor, a creşterii gra
dului de siguranţă al sistemului ener
getic şi a ridicării gradului de dis
ciplină tehnologiră în sectorul ener
giei electrice. Finalizarea cu succes 
a acestor măsuri depinde hotîritof, 
în etapa următoare, de intensificarea 
acţiunilor tehnico-administrative jrţ 
paralel cu o muncă politico-ideolo- 
gică susţinută prin organizaţiile de 
partid, U.T.C. şi sindicat pentru în
tărirea disciplinei, ordinei şi simţu
lui de răspundere al fiecărui salariat 
în îndeplinirea atribuţiilor de ser
viciu, pentru stimularea dragostei 
faţă de muncă, a ataşamentului fată 
de meserie, de locul de muncă, în 
acest vital sector al economiei na
ţionale.
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Profiluri

Exemplu de 
dăruire si entuziasm

Coordonate majore 
in activitatea de creaţie

a elevilor (i)
A considera creaţia, sub toate as

pectele ei pozitive, ca trăsătură defi
nitorie a omului nou înseamnă a în
ţelege o caracteristică a socialismu
lui, a stadiului de dezvoltare pe care-1 
parcurge în prezemt societatea noas
tră, înseamnă opţiune totală pentru 
idealul comunist. Creaţia a fost şi 
este nota de nobleţe a muncii, legă
tura materială şi spirituală dintre ge
neraţii, umanizarea umanului. Princi
piile care guvernează edificarea so
cietăţii socialiste în ţara noastră, au 
descătuşat uriaşe energii ale maselor, 
stau la baza eforturilor de stimulare 
şi valorificare a potenţialului creator 
al poporului — acest tezaur inepui
zabil de frumuseţi şi adinei simţiri. 
Realizările prezente şi viitoare ale Ro
mâniei socialiste, din orice domeniu 
ar fi ele, sínt mărturii de aur ale 
materializării spiritului creator al 
partidului, conducătorul întregului 
nostru popor şi, în acelaşi timp, a 
ceea ce vom fi în premanenta noastră 
devenire. Modele ideale ale societăţii 
şi omului se plămădesc acum in focul 
confruntărilor cu noi înşine. Sintern 
datori să le descoperim şi, prin tot 
ceea ce facem, să le precizăm contu
rul, să le perfecţionăm autoperfec- 
ţionîndu-ne.

Un instrument de cea mai mare efi
cienţă pentru desăvîrşirea acestei o- 
pere este şi creaţia artistică, literară, 
ştiinţifică, tehnică.

Procesul de autodepăşire, pe baza 
cunoaşterii realităţii, începe încă din 
fragedă copilărie. De aceea sintern da
tori. tineri şi virstnici, să zăbovim, 
zi de zi, în această grea şi înălţătoare 
osteneală; să ne aplecăm cu dragoste 
şi înţelegere asupra fiecărui gest al 
copiilor noştri, asupra muncii acesto
ra; să le îndrumăm fiecare pas pe 
drumul realizării lor ca oameni de 
aleasă conştiinţă socialistă, ca perso
nalităţi multilateral dezvoltate. Ră-i 
învăţăm de mici cum să gîndească şi 
să simtă. Să-i ajutăm să-şi conştienti
zeze fantezia şi talentul, pe care apoi 
să le obiectiveze in creaţii. Apelul se
cretarului general al partidului, adre
sat, cu ocazia Conferinţei naţionale 
a organizaţiei pionierilor, tuturor co- 
mandanţilor-instructori, consiliilor de 
conduceree ale organizaţiei pionierilor, 
cadrelor didactice, organizaţiilor 
U.T.C. din şcoli este edificator în 
ceea ce avem de făcut pentru stimu
larea, organizarea şi valorificarea ar
tistică şi educativă a creaţiei copiilor. 
Aceasta, creaţia pionierilor şi elevilor 
de diferite vîrste, trebuie, aşa cum 
spune tovarăşul Nicolae Ceauşescu, să 
se materializeze într-o „serie de lu
cruri care să ajute la îmbogăţirea ar
tei noastre în general“.

Iată de ce actualul an de învăţă- 
mînt a debutat, şi în această sferă 
de activitate, cu un program deosebit, 
munca de creaţie a şcolarilor fiind 
privită dintr-o perspectivă nouă, mai 
largă.

In peste 140 de şcoli din judeţul 
nostru există susţinute preocupări pri
vind activitatea creativă a elevilor, 
s-a acumulat o anume experienţă a 
cărei difuzare poate fi de bun augur. 
Faptul că un mare număr de elevi 
sínt cuprinşi îa peste 20 de forme sim
ple de activitate artistică — acestea 
fiind doar tangente cu creaţia — do
vedeşte o metodologie optimă privind 
pregătirea acestora pentru actul de 
Creaţie propriiu-zis. Zeci şi zeci de

coruri, echipe de teatru, brigăzi artis
tice de agitaţie, formaţii de dansuri, 
orchestre, echipe de păpuşari sínt nu 
numai un mod de a face educaţie es
tetică ci şi unul de sesizare a talen
telor, de stimulare şi realizare a a- 
cestora şi, pe un plan mai larg, de 
pregătire a viitorilor creatori de artă.

în acest sens un rol important îl 
au activităţile organizate cu echipele 
de dansuri tematice, în care libretul 
este doar un punct de plecare, un 
pretext pentru evoluţia fanteziei ele
vilor, pentru exteriorizarea unor sen
timente ce se vor comunicate. Pentru 
ceea ce au realizat, dar mai ales pen
tru bunele intenţii, merită a fi nu
mite aici echipele de dansuri tematice 
de ia şcolile generale nr. 2, 3. 5 şi 6 
din Mediaş, nr. 2 din Sibiu, Şcoala 
generală din Sebeşul de Jos. Forma
ţiile de teatru, deşi destul de multe, 
nu se remarcă.. Dovadă: la ultimul 
festival pe ţară al acestora. Sibiu) 
n-a obţinut nici măcar o menţiune. 
In schimb s-au impus corul Scolii 
generale nr. 17 Sibiu, orchestra de 
muzică uşoară a Casei pionienilor din 
Mediaş, fluieraşii din Jlrta. fanfara 
din Slimnic şi soliştii dansatori de la 
Liceul din Ocna Sibiului. Brigăzile ar
tistice de agitaţie (şcolare) sínt încă 
sub nivelul posibilităţilor, ca realizare 
scenică, dar ca forme de stimulare a 
creaţiei deţin un loc important: tex
tele sínt create de elevi şi aceasta con
tează mult mai mult decîMatura spec
taculară. Atrag atenţia, pentru ceea 
ce pot deveni, cercurile folclorice 
(Rod. Dobîrca, Săcel, Poiana Sibiuiui, 
Păuca. Jina, Sura Mică ş.a.). îndru
mate de profesorii de limba română, 
acestea culeg creaţii populare — da
tini şi obiceiuri — care vor constitui 
substanţa unor spectacole zonale. (In 
primăvara viitoare se va începe cu 
Mărginimea Sibiului). De asemenea, 
prin grija Consiliului judeţean al or
ganizaţiei pionierilor, pînă la sfirşitul 
anului şcolar vor fi tipărite două cu
legeri de folclor cules de elevi.

De atenţie mai mare se bucură 
cercurile literare şi de artă plastică. 
Astfel de nueiee de creaţie există 
aproape în fiecare şcoală din judeţul 
nostru. In acest sens, preocupări re
marcabile am întîlnft la Casa pionie
rilor din Sibiu, unde şi rezultatele 
sínt grăitoare. Cenaclul literar, înfiin
ţat în 1970, cuprinde 80 de pionieri 
şi este structurat pe trei grupe: crea
ţie literară, culegere de folclor, acti
vităţi mixte (povestitori şi recitatori 
artistici, creaţie). Avînd o tematică 
atrăgătoare, specifică vîrstei. cenaclul 
realizează producţii artistice demne 
de luat în seamă, mai ales pentru 
sentimentele pe care le vehiculează: 
dragostea de patrie şi partid, respec
tul pentru oamenii muncii, pentru îna
intaşii noştri. Aceste creaţii, unele 
mai naive, altele mai realizate — dar 
toate sincere — circulă spre public 
prin montaje literare, concursuri, re
viste şcolare. O iniţiativă ce trebuie 
continuată: editarea culegerilor de 
pluguşoare de Apui nou, create de 
membrii cenaclului, şi difuzarea aces
tora în toate şcolile din Sibiu. Cule
gătorii de folclor au avut o dezbatere 
asupra personajelor pozitive şi nega
tive din creaţia populară; fac depla
sări pe teren; poartă corespondenţă cu 
colegi din ţară, pentru eulegerea de 
jocuri şi cintece din folclorul copiilor. 
O activitate, am spune, gindindu-ne

la virata lor, mai mult decit modestă.
Cercul de pictură şi artă aplicată 

(150 pionieri) aetivează prodigios, a- 
tacind teme surprinzătoare prin pro
blematica pe care o implică. Compo
ziţii fin tempera, cărbune, acuarelă 
şi ulei) înfăţişînd momente din tre
cutul de luptă al poporului nostru, 
realizări ale oamenilor muncii, peisa
jul patriei, sau, fireşte, viaţa copiilor 
sínt numai citeva din obiectivele cer
cului, care pe Ungă perfecţionarea in
tuiţiei artistice, vorbesc de Ja sine 
despre mesajul umanist al artei noas
tre socialiste, formează nu numai ar
tişti ci şi caractere, amplifică şi con
solidează sentimente nobile. Tot la a- 
cest cerc, pentru stimularea fanteziei 
se fac şedinţe de desene, din imagi
naţie, după piese muzicale sau inspi
rate din literatura ştiinţifico-fantasti- 
că. La artă aplicată sínt notabile pre
ocupările de scenografie şi, mai ales. 
cele de estetică urbanistică şi indus
trială. Ceramiştii confecţionează piăcj 
ornamentale cu motive floristice popu
lare, vase tradiţionale, animale ima
ginare. dar şi compoziţii avlnd ea 
teme: un oraş al anului 2000, meseria 
mea preferată etc. Atit cercul de pic
tură cit şi cel de eeramică-sculptură 
organizează expoziţii permanente sau 
oeazkmale, participă la expoziţii re
publicane sau internaţionale. Un exem
plu edificator: la o recentă expoziţie 
de artă aplicată de la Avignon (Fran
ţa), din cele patru lucrări prezentate 
de cercul sibian, trei au fost distinse 
cu premiul II.

eu rezultate , remarcabile se prezin
tă elevii „exploratori“ ai celei de a 
şaptea arte. Cinec)ubul sibian se bu
cură, la ora actuală, de un prestigiu 
international, pentru creaţiile sale, 
pentru modul în care îşi organizează 
şi desfăşoară activitatea.

Din cele 22 de filme realizate de 
cineejubul sibian amintim doar citeva 
pelicule de succes: „Armonie“ (o pre
zentare color a Sibiului şi Împrejuri
milor^ „O glumă pe minut“ (aventu
rile unui elev într-o tabără de vară 
— film djstjns cu premiul I pe ţară), 
„Pedalind voioşi“ (o excursie ciclotu
ristică prin judeţ), „Jnvjtaţie pe 16 mi
limetri" (reportaj din Dumbrava Si
biului), „Jurnal pionieresc“ (activităţi 
din această toamnă 'ale pionierilor si- 
bieni). In fine, mai amintim că acest 
cineclub a realizat un film documen
tar în Uzina de piese auto Sibiu 
(acum doi ani) venind astfel direct în 
sprijinul organizării ştiinţifice a pro
ducţiei. Subliniem, de asemenea, fap
tul că scenariile sínt scrise tot de 
copii — membri ai cenaclului literar 
de la Casa pionierilor. Creaţiile mici
lor cineaşti sínt prezentate în şcolj, 
consfătuiri ale cadrelor didactice, că
mine eulturaîe etc. Sint iniţiate con
cursuri pentru scenarii, se fac intxl- 
niri intre realizatorii filmelor şi spec
tatori, dezbateri — o muncă, deci, 
privită cu toată seriozitatea, cu toată 
responsabilitatea ce trebuie acordată 
produsului artistic destinat maselor.

Ştim că in sfera preocupărilor pri
vind organizarea, difuzarea, stimula
rea creaţiei elevilor mai există încă 
hiatusuri, asupra cărora avem obli
gaţia să reflectăm. (Jntrucit investi
gaţia începută cu acest articol va fi 
continuată, ne rezervăm spaţiu pentru 
un viitor număr al ziarului).

TRAXAN SUCIU

Pentru promovarea unei 
literaturi de valoare

De vorbă cu scriitorul ROMULUS CUCA, redactor şei al revistei VATRA

— Ce legătură eseistă între re
vista VATRA care apare la Tg. 
Mureş şi viaţa spirituală a oraşe
lor Sibiu şi Mediaş?

— Mă simt foarte aproape de Sibiu 
şi de frumoase tradiţie a acestui cen
tru de cultură transilvănean. Sibiu 
este pentru mine oraşul eăruis i-eş 
dori o revistă literară cit mai repede, 
pentru că slut sigur că o merită. 
VATRA este oricînd deschisă scriito
rilor acestui oraş, pentru că, VATRA 
este deschisă literaturii de valoare, In 
spiritul tradiţiilor româneşti şi a vre
murilor de o excepţională importanţă 
pe care le trăim. Vom publica o pa
gină de poezie In colaborare cu cena
clul medieşan „Octavian Goga“; de 
asemenea, în luna februarie, a anului 
viitor, «e vom Infîlni cu prietenii 
scrisului din Mediaş în cadrul unei 
şezători literare. Mai avem in plan 
şi o întîlnire eu scriitorii sibiend.

— Ce loc ocupă viaţa spirituală 
a oraşelor din alte judeţe în pa
ginile revistei?

—•Un loc central. Dorim să fim

prezenţi în viaţa spirituală a acestor 
oraşe spre a contribui la impulsiona
rea vieţii lor culturale. Pînă acum 
am reuşit, jar legătura cu Mediaşul 
o găsesc edificatoare.

— Ce aveţi pe masa de lucru?
— In luna ianuarie a anului viitor 

îmi va apare în librării un roman 
intitulat: „O zl după sfirşitul lumii“, 
la Editura Cartea românească. Este 
un roman care vorbeşte despre cum 
jiu e voie să trăim, să ne risipim exi
stenţa. Este o pledoarie pentru fru
museţea morală a omului, pentru 
echitate şi dreptate, pentru un om pe 
măsura societăţii în care trăim. Pe 
masa de lucru etn un nou roman, pe 
care sper să-l termin luna aceasta 
şi poartă deocamdată titlul: „Moartea 
domnului Platfuss“. în rest, să ve
dem...

In Încheiere scriitorul Romulus Guga 
a adăugat: Mă folosesc de acest pri
lej spre a mulţumi autorilor scrisori
lor pline de suflet, primite la redac
ţie din partea sibienilor.

JEAN IONESCU

Dezbatere pe teme cultural-educative
Joi, 9 decembrie, la 

Alţina, din iniţiativa 
Comitetului comunaj 
de partid, a fost or
ganizată O largă dez
batere pe probleme 
privind cultura şi e- 
ducaţia socialistă a 
tuturor cetăţenilor din 
comună.

Au participat inte
lectuali, conducători 
de unităţi socialiste şi 
de formaţii de muncă, 
reprezentanţi ai orga
nizaţiilor de masă şi 
obşteşti din centrul de

comună şi satele a- 
parţinătosre. A'J fost, 
de asemenea, prezenţi 
ca invitaţi activişti de 
partid şj de stat,, lu
crători eu munci de 
răspundere de la Co
mitetul judeţean de 
partid, Consiliul popu
lar judeţean, Comite
tul judeţean pentru 
cultură şi educaţie so
cialistă şi Comitetul 
judeţean al U.T.C.

Dezbaterea s-a des
făşurat într-o atmos
feră de puternică e-

mulaţie in spiritul re
centelor documente de 
partid privind îmbu
nătăţirea activităţii 
politico-ideologice şi 
cultural-educative.

După discutarea pla
nului manifestărilor 
cultural-educative pen
tru perioada de iarnă, 
a urmat un frumos 
program susţinut de 
formaţiile artistice din 
localitate.

O iniţiativă valoroa
să pe care o dorim 
reeditată şi la nivelul 
altor eomune.

Un om al zilelor noastre. Peda
gog .activist neobosit pe tărîmul 
culturii, educator al multor gene
raţii de elevi care-i poartă în su
flet o amintire neştearsă, o admi
raţie deosebită, Un om de al cărui 
nume sínt legate multe din succe
sele culturii şi artei sibiene din ul
timul sfert de veac. Viaţa lui — 
0 viaţă pusă In slujba formării 
multilaterale a omului, a educaţiei 
sale estetice. Acesta este, in puţine 
cuvinte, profesorul lorgu Sandu, 
fostul director al Şcolii populare 
ie artă din Sibiu, 
ieşit de curînd 
la pensie.

In anul 1929, 
tinărul absolvent 
al Conservatoru
lui de muzică şi 
artă dramatică 
din Bucureşti, do
reşte să profese
ze în oraşul Sibiu, 
dorinţă care nu a 
putut să se îm
plinească decit 
după 16 ani, cind 
s-a ivit o cate
dră liberă.

în acest inter
val îl găsim pe 
tinărul profesor la Făgăraş, făcind 
educaţia muzicală a iO generaţii 
de elevi, încurajînd şi instruind o 
serie de formaţii corale săteşti din 
Împrejurimile oraşului, Infiinţind 
altele noi. .

Tinărul profesor revine la Blrlad 
— oraşul natal — unde continuă 
munca artistică din şcoală (liceul 
de băieţi) cit şi in afara şcolii. 
Primul cor eu orchestră de şcoală 
din ţară, care este invitat să sus
ţină un program la radio Bucu
reşti, este cei condus şj înfiinţat 
de prof. I. Sandu.

După 7 ani petrecuţi pe melea
guri moldoveneşti, se stabileşte de
finitiv la Sibiu, unde, pe rind a 
contribuit la înfiinţarea şi organi
zarea filarmonicii (ocupind o pe
rioadă şi funcţia de violonist), a- 
poi profesor la liceul „Gh. Lazăr“ 
şi în final director al Şcolii popu
lare de artă.

La Liceul „Gb. Lazăr“. pe lingă 
munca le catedră, in mod volun
tar instruieşte fanfara liceului, ca
re devine cel mai apreciat ansam
blu de acest gen din oraş. Pe lin
gă spectacolele şi concursurile sus-
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Deşene de Nicolae G. Iorga

ţinute în oraş, fanfara întreprin
de turnee la Cluj, Timişoara, 
Turnu Severin, unde obţine fru
moase succese. Tot în această per- 
rioadă, printr-o selecţie severă şi 
competentă, formează un ansamblu 
de cor-orchestră ou care, alături 
de o echipă de gimnastică, tpece 
hotarele patriei, în Bulgaria, tu r
neu organizat cu ocazia semnării 
primului acord cultural româno- 
bulgar.

Pe lingă activitatea din şcoală, 
prof. I. Sandu a continuat munca 

cu amatorii din 
fabricile şi uzi
nele sibiene. Ast
fel, dirijează mai 
multe coruri mun
citoreşti la „Ba
lanţa“, „7 Noiem
brie“, „Republica“, 
„Steaua roşie“, 
„Flamura roşie“, 
cu ultimele două 
ocupind locurile I 
la concursurile 
orăşeneşti din anii 
1950—1956.

Pentru îmbogă
ţirea repertoriului 
coral al echipelor 
de amatori, com

pune şi prelucrează diferite piese 
corale şi instrumentale: Sus mun
citori — cor mixt, Sibiu, oraş în
florit — pentru voce cu acompa
niament de orchestră', Cintec de 
toamnă — pe două voci cu acom
paniament de pian, Vlăstare tinere 
sintern — cintec pentru pionieri, 
potpuriul Simţiri româneşti — pen
tru orchestră; mai scrie pentru 
fanfară Marş şcolar, Sărbătoare, 
Foaie verde ca bujorul — prelu
crare după un cor, Ţara mea, marş, 
Crizanteme, polcă, muzică de sce
nă la Punguţa cu doi bani de Ion 
Creangă şi Pui de om de Victor 
Eftimiu.

Ca profesor şi director ai Şcolii 
populare de artă, în afara activi
tăţii la catedră, a organizat o or
chestră formată din profesori şi 
elevi şi a contribuit la pregătirea 
corului şi soliştilor pentru opere
tele Crai Nou de Ciprian Poruro- 
bescu şi Vînzătorul de păsări de 
C. Zeller (selecţiuni), dirijează al
ternativ cu prof. Ilié Mdcu specta
colele. După deosebitul succes ob
ţinut cu cele două spectacole, pre
găteşte cu acelaşi ansamblu selec
ţiuni din opera Traviata de Verdi, 
spectacol cîntat în costume de e- 
pocă şi mişcare adecvată In scenă.

Un eveniment deosebit în miş
carea corală sibiană îl constituie 
acela din anul 19G8, cind prof. I. 
Sandu Teinfiinţează corul „Gh. 
Dima“, cor de frumoasă tradiţie şi 
prestigiu. Activitatea corului a dat 
un puternic impuls şi altor for
maţii corale sibiene, tocmai în pe
rioada cind această activitate era 
in declin.

în cadrul activităţii de director 
al Şcolii populare de artă, a ini
ţiat deschiderea mai multor clase 
pentru instruirea de instrumentişti 
de fanfare in mai multe comune 
din judeţul nostru. Tot in cadrul 
acestei instituţii, s-a străduit şi a 
reuşit să formeze un colectiv bine 
pregătit profesional, harnic şi dis
ciplinai, imprimîndu-i necontenit 
cele mai bune şi mai eficace me
tode pedagogice.

Pentru merite deosebite în mun
că a fost distins cu „Ordinul mun
cii“ clasa a III-a şi „Meritul cul
tural“ clasa a III-a.

lorgu Sandu, pedagog, dirijor, 
compozitor, animator de seamă al 
vieţii eultural-artistice a munici
piului si judeţului Sibiu, exemplu 
de totală dăruire muncii artistice 
de amatori, ne promite continuarea 
rodnicei activităţi în interesul creş
terii calitative a mişcării artistice 
de amatori.

Prof. CONSTANTIN IRIDON

Sibiul se mîndreşte, îndreptăţit, cu 
o tradiţie culturală venerabilă. Dar 
este de datoria noastră a adăuga 
acestui patrimoniu noi puncte de re
per, în consens cu ideea participării 
conştiente şi active a consumatorilor 
de cultură la însăşi acţiunea de sus
ţinere organică a acestui edificiu. 
Aici activează cenacluri şi filiale ale 
uniunilor de creaţie, instituţii profe
sioniste de arta, oameni prestigioşi 
de cultură. Există, pcate încă prea 
puţin pusă in valoare, o receptivi
tate colectivă, perfecţionată printr-o 
obişnuinţă „istorică“, în faţa valorilor 
spiritului. Dar aceste două laturi tre
buie să-şi faciliteze un contact cit 
mai stimulativ, reciproc sprijinitor, 
care să nască firesc şi productiv noi 
şj noi afirmări, valenţe proaspete ale 
mişcării de idei şi sentimente înălţă
toare, cu o puternica încărcătură 
emoţională şi o acută pregnanţă a 
dimensiunilor umane specifice. Iată 
pentru ce am cerut părerea unor 
factori cu responsabilităţi în acest 
sens, urmărind reliefarea unor ini
ţiative şi sugestii, care să contribuie 
la optimizarea circulaţiei spre mase 
a bunurilor spirituale.

MIR CEA AVRAM, secretarul cena
clului literar al municipiului Sibiu.

Această problemă a constituit, in 
bună parte, şi obiectul dezbaterilor 
care au avut loc în şedinţa plenară 
a scriitorilor sibieni, in care au fost 
discutate recentele documente de 
partid, unele propuneri fiind incluse 
în planul de măsuri pe care l-am 
adoptat cu această ocazie.

Realizarea acestui obiectiv — care 
este în interesul scriitorilor înşişi — 
a şi început, în parte. Ca un prelu
diu al manifestărilor de mai mare 
amploare pe care le avem în vedere. 
Scriitorii sibieni au participat în ul- 
ima lună la mai multe acţiuni. Am 

.itabilit, de asemenea, o întîlnire co
mună a scriitorilor sibieni şi medie- 
leni într-unul din satele mai mari 
afe judeţului — Şi — ca In anü Ire" 
ţu ţj _  vom participa Ia acţiunile 
„Tribunei Astrei", pe care Comitetul 
pentru cultură şi educaţie socialistă 
a judeţului nostru o va oraaniza In

perioada imediat următoare într-o 
serie de comune din judeţ.

Bineînţeles, vom folosi prilejul 
apariţiei unor volume ale sibienilor, 
spre a organiza întîlniri cu cititorii 
în cadrul librăriilor — o astfel de 
întîlnire urmínd să aibă Joc curînd, 
fiind prilejuită de apariţia volumu
lui Legendele Dunării albastre de 
loan Ivan Loghin.

Sperăm, de asemenea, că în pagi
nile de cultură şi artă ale ziarului 
judeţean, vom publica o serie de 
lucrări ale scriitorilor sibieni, mai 
ales tineri. Vizite în fabrici, in coo
perative agricole de producţie, în 
cadrul cărora scriitorii nu numai să 
citească din operele lor, dar să ia 
contact direct cu oamenii muncii, să 
discute cu ei problemele zilelor 
noastre, oglindirea vieţii actuale în 
literatură — vor fi şi ele mijloace 
de vehiculare a literaturii noastre 
socialiste, de apropiere între scrii
tori şi cititori.

NICOLAE G. IORGA, membru al 
Comitetului de conducere al Uniunii 
Artiştilor Plastici.

Incercînd să răspund ia tema pro
pusă de ziarul „Tribuna Sibiului", 
consider că dialogul publicului cu 
opera de artă poate să devină un 
fapt, jinîndu-se seamă, după păre
rea mea, de două condiţii esenţiale:

1. Desăvîrşirea continuă a limba
jului de exprimare artistică în care 
se implică atit cunoştinţele de ordin 
teoretic, bazate pe principiile mate
rialismului dialectic şi istoric, cit şi 
practic — limbaj cu ajutorul căruia 
creatorul să poată reprezenta în 
produsul realizat de el ceea ce este 
mai expresiv şi mai reprezentativ 
pentru epoca în care trăieşte, răs- 
punzînd exigentelor omului nou mul
tilateral dezvoltat.

2. Aşa cum recent a atras atenţia 
secretarul general al partidului,-to
varăşul Nicolae Ceauşescu, avem 
nevoie mai mult decit oricind de 
cultură, de educaţie. Cu referire la 
tema noastră, trbuie să spun eă 
avem nevoie cu totii de cultură ar
tistică, de educaţie estetică, de o 
pregătire pentru înţelegerea vieţii Şj

pe plan estetic. Aceasta ar însemna 
o efectivă contribuţie la dezvoltarea 
armonioasă a personalităţii tuturor 
cetăţenilor, Snzestrîndu-i cu un fond 
de cultură umanistă pe care să se 
grefeze cultura de specialitate, totul 
slujind la cristalizarea concepţiei 
înaintai e despre lume, despre socie
tate.

Desigur, sínt variate şi multiple 
formele de contact cu opera de artă:

muzee, expoziţii de grup sau perso
nale, expoziţii volante în uzine ş| la 
sate, lecţii, conferinţe, {ntilniri eu 
creatori, istorici şi critici de artă, 
filme, diapozitive, cărţi şi albume de 
artă, la care se adaugă televiziunea 
şi radioul. Din toate, cea mai directă 
şi mai eficientă modalitate de con
tact cu opera de artă a fost şi va 
rămine expoziţia, în care privitorul 
ia contact nemijlocit cu rezultatele 
muncii de creaţie. Arătînd că expo
ziţia este forma cea mai eficientă 
pentru circulaţia produsului artistic, 
trebuie să remarc, cu amărăciune 
(aşa curo se arăta nu de mult şi in 
ziarul Seîuteia, nr. §968, din }4 no» 
lembrie 1971, în nota Arta indife- 
renţei de Ia »Casa artelor") că la

Sibiu, această formă îşi găseşte o 
rezolvare greoaie, nu pentru ră nu 
am avea o sală, ci pentru că această 
„Casă a artelor", în loc să devină 
gazda primitoare şi grijulie a cit mai 
multor manifestări de prestigiu, care 
să contribuie !a măreţul program de 
educare a maselor, încearcă, după 
modele nu prea recomandabile, sí 
obţină venituri prin aplicarea unor 
taxe expozanţilor. în aceste condiţii,

artiştii, preferă, nu fără părere de 
rău, deschiderea unor expoziţii de 
grup sau personale la Bucureşti sau 
în alte centre culturale, unde aceste 
taxe de sală nu se impun. Este şi 
logic, pentru că un pictor, un sculp
tor sau un grafician oferă gratuit 
munca sa de doi, trei, patru ani sau 
de o viaţă, ca un „spectacol* mare
lui public.

Şi, dacă vrem să facem ceva pen
tru dialogul viu cu masele, cred eă 
trebuie, în timpul cel mai scurt, să 
punem în mişcare întregul angrenaj 
pe care l-am amintit, nu insă mai 
înainte de a se face o revizie la 
„rotiţa* cu organizarea expoziţiilor 
de artă.

Poate n-ar fl rău ca tema la caia

răspundem aici să constitute obiec
tul unei „mese rotunde" la care să 
participe iubitori ai artelor de toate 
profesiile si virştele.

GHiORGHE ŞOIMA — compozi
tor, secretarul Cenaclului din Sibiu 
al Uniunii compozitorilor- 

Calea pe care ajung la public com
poziţiile muzicale o constituie audi

ţia. Chiar unii dirijori — Îndeosebi 
cei de cor — se lasă convinşi mai 
curînd de audiţia unei lucrări corale, 
decit de lectura partiturii. Aşa fiind 
lucrurile, propun următoarele:

Să activeze un cor experimental 
alcătuit din cadrele didactice ale 
cercului profesorilor de muzică din 
Sibiu, cor care şă interpreteze în
deosebi clntecele noi ale compozito
rilor sibieni şi cele care nu au cu
noscut încă o primă audiţie publică, 
în modul acesta, dirijorii de coruri 
şcolare din Sibiu vor avea posibili, 
tatea să facă o primă cunoştinţă cu 
cteaţia corală recentă a membrilor 
Cenaclului din Sibiu al Uniunii com
pozitorilor şi să-si aleagă piesele 
preferate;

Şă se continue tradiţia festivaluri
lor artistice şcolare anuale, din care 
şă nu lipsească momentele corale, 
dar aceste festivaluri să nu aibă ca
racter de concurs.

Lucrările corale studiate de corul 
experimental să fie imprimate pe 
bandă de magnetofon şi, cu prilejul 
unor consfătuiri ale cadrelor didac
tice, să fie oferite in audiţie profe
sorilor de muzică din judeţ şi diri-» 
jorilor corurilor căminelor culturale;

Anual, cite unul dintre corurile 
permanente din Sibiu să prezinte un 
concert de prime audiţii corale si
biene şi din alte părţi ale ţârii;

Să fie reactivizate toate corurile 
bune din Sibiu şi judeţ şi să fie 
sprijinite cu grijă permanentă;

Pentru ca cele propuse să se pogtă 
realiza, este necesar ca, in prealabil, 
Casa judeţeană a creaţiei populare 
să multiplice (pe foi volante) lucră
rile corale ale compozitorilor din 
Sibiu, mai ales cele noi.

Este de la sine înţeles că tot acest 
spor de activitate, menită să înles
nească o cit mai rapidă şi mai efi
cientă ajungere a produsului artistic 
muzical sibian (mai ales a celui nou) 
Sa public, se cere susţinută cu un 
spor calitativ artistic al creaţiei mu
zicale noi. De altfel, însuşi conceptul 
noului implică acest şpor valoric.

Prof. ILIÉ GUŢAN, secretar ştiinţi
fic al Filialei din Sibiu a Societăţii 
de ştiinţe filologice.

Nu trecem cu vederea, desigur, 
citeva acţiuni frumoase, utile, orga
nizate de membrii filialei sibiene a 
Societăţii de ştiinţe filologice — con
ferinţe, simpozioane, sesiuni ştiinţi
fice, concursuri literare etc., însă 
trebuie să recunoaştem deschis că 
activitatea de cercetare ştiinţifică şi 
metodică a cuprins un număr redus 
de profesori, de obicei aceiaşi, în 
vreme ce mult mai mulţi au rămaa 
pasivi, departe de obligaţiile statu
tare, fără a onora calitatea de mem
bru prin participarea la viaţa filialei.

!g perioada Imediat următoare va 
trebui, Înainte de toate, să asigurăm 
activităţii noastre un spaţiu mai În
tins de manifestare. In acest scop,

am dezbătut, intr-un cadru lărgit, 
liniile de perspectivă ale muncii de 
cercetare şi am fixat principalele 
obiective asupra cărora urmează să 
ne orientăm atenţia, ne-am gîndit la 
modalităţile cele mai potrivite pen
tru revitalizarea întregii activităţi, 
pentru antrenarea mai multor profe
sori în cîmpul cercetării şi al valori
ficării experienţei de la catedră. De 
aceea, preconizăm acţiuni care să 
răspundă acestei cerinţe, să sprijine 
concret şi eficient procesul de con
tinuă instruire profesională, pregăti
rea în vederea obţinerii gradelor di
dactice, din ale căror programe pen
tru examene se vor alege unele teme 
mai dificile spre a fi discutate în şe
dinţele de lucru ale filialei.

Pe lingă comunicări ce vor cu
prinde Concluziile unor investigaţii 
de bibliotecă sau ale unor cercetări 
aplicative în practica predării, se von 
prezenta recenzii de cărţi, se vor or
ganiza dezbateri pe marginea unon 
opere literare de actualitate sau a 
unor probleme esenţiale ale litera
turii de azi. Linia directoare a în
tregii activităţi a filialei va fi ca
racterul angajat al literaturii noas
tre şi al actului predării acesteia, 
gare se „va concretiza printr-o mai 
accentuată apropiere a cercetării de 
cerinţele formării conştiinţei socia
liste a omului de azi, de imperati
vele metodoloqice, informative si 
educative ale studierii limbii şi lite
raturii.

*

După cum se Observă, o primă in
vestigaţie critică în aparatul organi
zatoric şi productiv al organismelor 
aduse în discuţie relevă unele prac
tici neconforme cerinţelor actuale.. 
Credem că sprijinirea largă a iniţia
tivelor bune trebuie să asigure un 
cadru propice, optim, difuzării va
lorilor eultural-artistice, susţinînd 
organic aportul lor informativ şi in- 
fluenta educativă. Adăugăm propu
nerilor şi observaţiilor de mai sus 
dorinţa noastră ca între acceptarea 
şi transpunerea lor în viată să nu 
fie o cale prea lungă.

TI TU POPESCU

In scopul optimizării 
circulaţiei spre mase 

a bunurilor spirituale
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Lucrările Congresului 
al Vl-lea al P. M. U. P.

Varşovia 10. — Trimişii speciali 
Âgerpres transmit: Vineri, lucrările 
Congresului al Vl-lea al P.M.U.P. au 
continuat cu dezbaterea rapoartelor 
privind sarcinile partidului in dez
voltarea socială şi economică a Re
publicii Populare Polone, liniile fun
damentale ale noului cincinal.

Prezentînd raportul comisiei statu
tare, Edward Babiuch, membru al 
Biroului Politic, secretar al C.C. al 
P.M.U.P., a subliniat însemnătatea 
respectării normelor leniniste ale 
vieţii de partid ca factor esenţial al 
asigurării rolului conducător al parti
dului şi al întăririi continue a le
găturilor sale cu masele.

Jozef Buzinski, prim-secretar al 
Comitetului voievodal Olsztyn al 
P:M.U.P., . a înfăţişat Congresului 
perspectivele de dezvoltare a agri
culturii din acest voievodat, arătînd, 
Intre altele, că pînă la sfîrşitul ac
tualului cincinal vor fi puse în va
loare încă 100 000 hectare teren. El 
a vorbit, de asemenea, despre rezul
tatele discuţiilor individuale ale or
ganelor de partid cu membrii parli- 
dului, pentru o cunoaştere mai pro
fundă a profilului lor politic, moral 
si profesional şi pentru înlăturarea 
unor elemente pasive sau descom
puse.

Andreji Wasilewski, directorul Edi
turii de Stat, a subliniat atenţia acor
dată de partid creaţiei contempo
rane, care trebuie să joace un rol 
activ în influenţarea atitudinii faţă 
de muncă şi societate a cetăţenilor.

Leon Wantula, scriitor, provenit 
din 'rîndurile minerilor de la Mina 
Chwalowice, voievodatul Katowice, 
a, relevat eficienţa contactelor scrii
torilor şi altor creatori cu clasa 
muncitoare.

Jozef Nowotny, prim-secretar al 
Comitetului de partid al Combinatu
lui siderurgic »V. I. Lenin" din Nowa 
Huta, a vorbit despre rolul organi
zaţiilor de partid în îndeplinirea 
sarcinilor ce revin marilor întreprin

deri industriale în introducerea for
melor superioare de organizare şi 
conducere a economiei.

Jozef Majchrzak, prim-secretar al 
Comitetului P.M.U.P. din Bydgoszcz, 
a abordat în cuvîntul său importanţa 
asigurării corelaţiei dintre realizările 
îri producţie şi ridicarea nivelului de 
trai al oamenilor muncii.

Contribuţia ştiinţei la dezvoltarea 
economică a Poloniei, stadiul actual 
al cercetării ştiinţifice în diferite do
menii şi sarcinile care-i revin în 
noul cincinal, în contextul producţiei 
tehnico-ştiinţifice contemporane au 
constituit tema cuvîntului rostit de 
prof. Wlodzimierz Trzebiatowski, vi
cepreşedinte al Academiei poloneze 
de ştiinţe.

Jerzy Muszynski, prim-secretar al 
Comitetului voievodal Lodz. al 
P.M.U.P., a relevat că discutarea de 
către masele largi a documentelor 
privind dezvoltarea viitoare a Polo
niei a avut ca efect intensificarea 
activităţii oamenilor îtiuncii, atît în 
domeniul politic, cit şi în construcţia 
economică, a contribuit ia strîngerea 
legăturilor între partid şi societate. 
Relevînd ca principală sarcină ridi
carea productivităţii muncii sociale, 
indisolubil legată de îmbunătăţirea 
condiţiilor de trai, vorbitorul s-a 
ocupat pe larg de problemele mo
dernizării industriei textile.

Primul secretar al Comitetului 
voievodal Opole al P.M.U.P., Jozef 
Kardys, a raportat Congresului că, 
drept urmare a intensificării muncii 
politice a organizaţiilor de partid, în 
voievodat se va realiza o importantă 
producţie suplimentară. Pe baza ex
perienţei din acest an, el a subliniat 
însemnătatea justei îmbinări a stimu
lentelor materiale cu cele morale în 
îndeplinirea sarcinilor în toate do
meniile de activitate. Apreciind pe 
deplin realist prevederile de dezvol
tare economică în noul cincinal, el 
a menţionat - că pentru înfăptuirea 
lor trebuie înlăturat stilul defectuos, 
birocraticul unor verigi intermediare 
ale aparatului administrativ.

R.P. POLONĂ. In foto: Plasarea oţelului în matriţe la uzina siderurgică
„Huta Warszawa“

Diploma de membru de onoare al 
Academiei aeronautice regale britanice 

decernată savantului român
Henry Coandă

'  Landis 10. —< Corespondentul Âgerpres, Nicolae Plopeanu, transmite: Aca
demicianului Henry Coandă i s-a decernat Diploma de membru de onoare 
ai Academici aeronautice regale britanice. Diploma i-a fost înminată de 
către S. D, Davis, preşedintele acestui important for ştiinţific. Cu acest pri
lej, a fost subliniată imensa contribuţie a savantului român la dezvoltarea 
aviaţiei, prin realizarea unor proiecte originale de avioane. Henry Coandă, 
a arătat în expunerea sa comandorul Rod Banks, a conceput şi construit 
primul avion cu reacţie, expus la Salonul aviatic de la Paris, din 1910, de 
asemenea, el este universal cunoscut pentru descoperirea „Efectului Coandă”, 
trare constituie baza ştiinţei moderne a fluidelor.

Vineri ambasadorul României la Londra, Vasile Pungan, a oferit un cocteil 
eu prilejul conferirii diplomei academicianului Henry Coandă. Au participat 
membri ai guvernului, ai Academiei aeronautice, deputaţi, precum şi Sir 
William Harpham, directorul Centrului Marea Britanie — Europa de Răsărit,

Evoluţia ostilităţilor 
indo-pakistaneze

Delhi 10 (Âgerpres). — Postul de 
dio „AU India“ — reluat de agen- 
A United Press International — a 
mutat că trupele indiene au ocupat 
jrtul Narayangainj, aflat la 16 kilo- 
etri de Dacca, şi că lupte grele 
mfinuă In apropiere de Dinajpur. 
îrţele aeronavale indiene, précizea- 
i sursele menţionate, au atacat por- 
irile est-pakiistaneze Chittagong şi 
msal şi au bombardat instalaţiile 
ortulud Karaci.
Purtători de cuvint militari de, Ia 
el hi au anunţat că în regiunea
hamb, din sudul Caşmirului, tru- 
sle pakistaneze au fost obligate să 
;■ replieze de pe malul estic al rîu- 
li Munawâr Tawi, ca urmare a pre- 
unii exercitate de forţele indiene. 
e de altă parte, purtători de euvînt 
ficîalS de ia Delhi au informat că 
L’ioane pakistaneze au bombardat lo- 
siităţile indiene Alamgir şi Ghora-

bahi, din apropierea frontierei cu Pa
kistanul de vest.

Rawalpindi 10 (Âgerpres). — Un 
purtător de euvînt al armatei pa
kistaneze, citat de agenţia Associated 
Press, a declarat că „trupele pakista
neze opun o rezistenţă hotărîtă for
ţelor indiene, pe întreg. teritoriul Pa
kistanului de est“. El a menţionat că 
luptele continuă în împrejurimile o- 
raşului Jessore, unde „situaţia este 
incertă“, precum şi în districtele Co- 
milla şi Sylhet, din Pakistanul orien
tal.

La Rawalpindi, un purtător de cu
vint al marinei pakistaneze a con
firmat că forţele aeriene indiene au 
atacat portul Karaci. Pe de altă par
te; postul de radio pakistanez a co
municat că trupele pakistaneze înain
tează în sudul Caşmirului şi că şi-au 
consolidat poziţiile de-a lungul rîu- 
iui Munawar Tawi.

Perspectivele dezvoltării agricul
turii în voievodatul Bialystok au con
stituit tema principală a cuvîntului 
rostit de Arkadius Laszewicz,1 prim- 
secretar al Comitetului voievodal al 
P.M.U.P.

Stanislaw Kujda, prim-secretar al 
Comitetului voievodal Koszalin, a 
abordat in intervenţia sa posibilită
ţile de valorificare superioară a bo
găţiilor litoralului baltic.

Henryk Kamienczak, miner la în
treprinderea extractivă „Milowice“, 
a arătat că, în discuţia premergătoa
re Congresului, minerii au abordat în 
spirit critic şi autocritic rezultatele 
muncii lor, scoţînd la iveală noi po
sibilităţi de sporire a producţiei de 
cărbune. El a insistat asupra necesi
tăţii îmbunătăţirii continue a conlu
crării dintre muncitori, tehnicieni şi 
ingineri, menţionind ridicarea conti
nuă a cunoştinţelor tehnice ale mun
citorilor.

Raportînd Congresului depăşirea 
planului la producţia marfă cu 60 mi
lioane zloţi de către Uzinele „H. Ce- 
gielski“ din Poznan, Aleksander Wy- 
rozebski, secretar al organizaţiei de 
bază dintr-una din secţiile fabricii 
de motoare marine, a insistat asupra 
necesităţii continuei ridicări a cali
tăţii şi performanţelor tehnice ale 
produselor.

Roman Marczyk, prim-secretar al 
Comitetului P.M.U.P. de la Uzina de 
aparate de radio din Varşo
via, a vorbit despre experienţa or
ganizaţiei de partid din întreprinde
re în folosirea tuturor posibilităţilor 
existente de îmbunătăţire a condi
ţiilor de 'muncă şi viaţă ale salaria
ţilor.

Alojzy Karkoszka, prim-secretar al 
Comitetului Voievodal Gdansk al 
P.M.U.P., şi-a consacrat cuvîntarea 
principalelor probleme economice ale 
voievodatului: perfecţionarea organi
zării muncii in şantierele navale în 
vederea producerii vaselor de mare 
tonaj, modernizarea flotei maritime, 
îmbunătăţirea pescuitului.

In cursul zilei de vineri, Congresul 
a fost salutat de Mahgoulo Osman, 
membru ai C.C. al P.C. din Sudan, 
Knud Jespersen, preşedintele P.C. din 
Danemarca, Zuheir Abdussamad, 
membru al Biroului Politic, secretar 
al C.C. al P.C. din Siria.

După amiază, delegaţii la Congres 
au trecut la ultimul punct al ordinei 
de zi, alegerea organelor conducă
toare aie partidului.

Lucrările congresului continuă.

Maroc:

Programul 
economic 
şi social 

prezentat de
Karim Lamrani

Rabat 10 (Âgerpres). — Primul mi
nistru al Marocului, Karim Lamrani, 
a prezentat în Camera Reprezentan
ţilor programul economic şi social 
pe care actualul cabinet îşi propune 
să-l realizeze. Premierul marocan, a 
subliniat urmărirea unor reforme în 
domeniile economiei, lnvăţămîntului, 
administraţiei, justiţiei şi repartizării 
avuţiei naţionale. Precizind că agri
cultura, în care lucrează 65 la sută- 
din populaţia ţării, rămine încă pi
votul economiei marocane, Karim 
Lamrani a subliniat preocuparea gu
vernului pentru sporirea suprafeţei 
de terenuri destinate agriculturii. Re
liefând preocuparea pentru dezvolta
rea industriei, premierul a menţionat 
că „prioritatea va fi acordată inten
sificării acţiunilor de explorare şi ex
ploatare a resurselor subsolului şi 
punerii în valoare a bogăţiilor mari
time marocane". In ansamblu, a arătat 
premierul marocan, pianul cincinal 
prevede, pentru perioada 1973—1977, 
o creştere a producţiei naţionale de 
6 la sută.

Vizita in Columbia
a delegaţieiM.

Bogota 10, — Trimisul special Ager- 
pres, Eugen Pop, transmite: In con
tinuarea vizitei în Columbia, delega
ţia Marii Adunări Naţionale a Repu
blicii Socialiste România, condusă de 
tovarăşul Mihad Dalea, preşedintele 
Comisiei de Politică Externă a M.A.N,. 
a avut o întrevedere cu ministrul de 
externe al Columbiei, Alfredo Vasques 
Carizosa. Au fost discutate probleme 
de interes reciproc.

Cu prilejul vizitei, la Senatul co
lumbian a avut loc, cu participarea 
delegaţiei M.A.N., actul solemn de con
stituire a „Casei de prietenie colum- 
biano-române“. Senatorul Ciro Rios 
Nieto — ales preşedinte al acestei 
instituţii — a exprimat sentimentele 
de profundă prietenie ce au stat la 
baza acţiunii unui important grup de 
parlamentari, oameni de cultură şi de

ştiinţă columbieni, care au iniţiat fon
darea acestei instituţii.

Luînd cuvîntul la ceremonia consti
tuirii „Casei de prietenie columbiano- 
române“, tovarăşul Mihai Dalea a mul
ţumit tuturor organizatorilor acestei 
acţiuni de strângere a relaţiilor din
tre cele două ţări, care exprimă do
rinţa de a da noi dimensiuni legătu
rilor de prietenie dintre ele, in cele 
mai diferite domenii. )

Ambasadorul României la Bogota, 
Octavian Bărbulescu, a oferit un coc
teil în cinstea delegaţiei Marii Adu
nări Naţionale. Au fost prezenţi se
natori, deputaţi, membri ai guvernu
lui, numeroase personalităţi ale vieţii 
cultural-artistice din capitala Colum
biei.

■Joi seara, delegaţia M.A.N. a pără
sit Columbia, plecînd spre Caracas, 
într-o vizită oficială în Venezuela.

D ezb a ter ile  din A dunarea G ene
ra lă  a  0 J . U .  a su p ra  s itu a ţie i  

din Orientul A propiat
New York 10. — Corespondentul 

Âgerpres, Constantin Alexandroaie, 
transmite: Adunarea Generală a
O.N.U. şi-a reluat dezbaterile asupra 
situaţiei din Orientul Apropiat, în
trerupte ca urmare a abordării de 
către plenară a problemei conflictu
lui indo-pakistanez.

Reprezentantul Turciei la O.N.U., 
Haluk Baiulken, a subliniat, în ca
drul intervenţiei sale, că rezoluţia 
Consiliului de Securitate din noiem
brie 1967 constituie o bază rezona
bilă pentru negocierea stingerii aces
tui focar de tensiune. El s-a pronun
ţat pentru reactivizarea misiunii Jar
ring şi a cerut Israelului să dea do
vadă de receptivitate la iniţiativele 
de pace avansate de reprezentantul 
special al secretarului generai al 
O.N.U.

Lazar Moisov, reprezentantul per
manent al Iugoslaviei la Naţiunile 
Unite, a avertizat că, in cazul în 
care nu se va înainta grabnic pe o 
cale de soluţionare a conflictului, s-ar 
putea ca relaţiile internaţionale să 
fie periclitate tocmai în acest mo
ment, cînd evoluţii conflictuale sínt 
semnalate şi în alte părţi ale lumii. 
Vorbitorul a arătat că numeroasele 
rezoluţii adoptate de O.N.U., confe
rinţa statelor nealiniate, Organizaţia 
Unităţii Africane şi de alte organi
zaţii internaţionale conţin bazele şi 
cadrul unei soluţionări juste şi du
rabile a crizei din Orientul Apropiat,

Ambasadorul Greciei la O.N.U.,

Dimitri Bitsios, a subliniat, la rîndul 
său, că pacea în Orientul Apropiat 
depinde de aplicarea rezoluţiei din 
noiembrie 1967 a Consiliului de Secu
ritate, clădită pe inadmisibilitatea a- 
chiziţionării de teritorii străine prin 
folosirea forţei şi pe necesitatea gă
sirii unei soluţii pentru instaurarea 
unei păci trainice in această regiune, 
care să permită tuturor statelor să 
trăiască în securitate, la adăpost de 
orice pericol.

Reprezentantul permanent al Ior
daniei la Naţiunile Unite, Bahamud- 
din Toukan, a cerut adoptarea de ur
genţă de către Adunarea Generală 
şi Consiliul de Securitate a unor mă
suri eficiente pentru a determina 
transpunerea în practică a tuturor 
prevederilor rezoluţiei Consiliului de 
Securitate.

A urmat la cuvint şeful delegaţiei 
Chineze, Ciao Kuan-hua, care a sub
liniat solidaritatea poporului chinez 
faţă de cauza popoarelor arabe. El 
s-a pronunţat pentru retragerea ime
diată şi necondiţionată a trupelor is- 
raeliene de pe teritoriile arabe ocu
pate.

Reprezentantul Bulgariei la O.N.U., 
Guero Grozév, a declarat că prezen
ţa trupelor israeliene pe teritoriile 
arabe ocupate şi continuarea menţi
nerii acestora sub ocupaţie nu con
stituie pentru Israel garanţii mai bu
ne şi mai sigure decit cele pe care 
le-ar putea oferi (Naţiunile Unite.

Sesiunea Consiliului 
General al F. S. M.

Berlin 10, — Corespondentul Ager- 
pres, Ştefan Deju, transmite: La Ber
lin şi-a deschis, vineri, lucrările cea 
de-a 21-a sesiune a Consiliului Gene
ral ai Federaţiei Sindicale Mondiale. 
Sesiunea va lua in dezbatere pro
bleme privind aspectele actuale ale 
mişcării sindicale internaţionale şi 
sarcinile ce revin F.S.M., activitatea 
uniunilor internaţionale ale sindica
lelor, activitatea F.S.M. şi a centra

lelor afiliate în cadrul Organizaţiei 
Internaţionale a Muncii, pregătirea 
celei de-a 57-a sesiuni a Conferinţei 
Internaţionale a Muncii ş.a.

Şedinţa de deschidere a fost pre
zidată de Enrique Pastorino, preşedin
tele Federaţiei Sindicale Mondiale.

La lucrări participă şi o delegaţia 
a U.G.S.R., condusă de Gheorghe Pe- 
trescu, vicepreşedinte al Consiliului 
Central.

Alegerile prezidenţiale 
d in  I ta l ia

Roma 10. — Corespondentul Ager- 
pres, Nicolae Puicea, transmite: Pri
ma fază a alegerii noului preşedinte 
al Republicii Italiene s-a încheiat, 
vineri Ia prînz, confirmind întru to
tul prevederile: nici unul dintre can
didaţi nu a întrunit majoritatea a 
două treimi a voturilor celor 1008 
„mari electori“, cerută de Constitu
ţie pentru primele trei scrutine. Ul
timul tur de scrutin consemnează: 
Francesco de Martino — 404 voturi, 
Amintore Fanfani — 384, Giuseppe 
Saragat — 51, Giovani Malagodi — 
50. Abţinerile s-au ridicat la 62.

Această fază a alegerilor a fost 
caracterizată de afirmarea a două 
grupări principale: cea a forţelor de 
stingă, care cuprinde pe comunişti, 
socialişti, socialişti de unitate prole
tară şi independenţii de stingă, ce 
dispun de 419 voturi şi sprijină pe 
socialistul de Martino, şi cea a elec

torilor democrat-creştini, cu 423 de 
voturi, în numele cărora candidează 
Fanfani, preşedintele Senatului. O 
primă şi rapidă analiză a evoluţiei 
de pînă acum a scrutinului relevă: 
candidatul forţelor de stingă s-a a- 
flat permanent în frunte, depăşind 
candidatul democrat-oreştin ia toate 
cele trei votări cu o marjă de la 13 
pînă la 30 de voturi; în timp ce da 
Martino a avut o ascendenţă con
stantă, Fanfani a înregistrat un recul 
de 16 voturi; forţele de stingă au 
acordat în bloc voturile candidatului 
lor, fapt care contrastează cu : oscila
ţiile din rîndurile democrat-creştine,' 
unde circa 50 dintre electori au re
fuzat, la al doilea scrutin, să acorda' 
votul candidatului lor oficial.

Sîmbătă după-amiază, va avea Iod 
al patrulea scrutin, preşedintele pu
ţind fi ales cu o majoritate absolută 
— 505 voturi.

Salvador

Remaniere în rîndul cadre
lor superioare din armată

San Salvador 10 (Âgerpres). — 
Preşedintele Salvadorului, Fidel San
chez Hernandez, a procedat la o re
maniere in rîndurile cadrelor superi
oare din armată. Deşi ministrul apă
rării a calificat această operaţiune 
drept „o schimbare de rutină“, ea 
este interpretată în cercurile politice 
salvadoriene ca „un semn al eşecu
lui unei lovituri de stat din partea 
elementelor de extremă dreaptă din
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EVENIMENTUL PE SCURT
•  CONSILIUL DE SECURITATE SE 
VA ÎNTRUNI luni, 13 decembrie, 
pentru a discuta prelúngirea manda
tului forţelor O.N.U. în Cipru,

•  GUVERNUL REPUBLICII POPU
LARE CHINEZE ŞI GUVERNUL RE
PUBLICII SENEGAL au hotărît să 
stabilească relaţii diplomatice, la ni
vel de ambasadă, — se arată într-un 
comunicat dat publicităţii de agenţia 
China Nouă. Cele două guverne — 
s e , menţionează în comunicat — îşi 
vor dezvolta relaţiile de prietenie şi 
colaborare pe baza principiilor res
pectării suveranităţii şi integrităţii 
teritoriale, neamestecului în trebu
rile interne, egalităţii şi avantajului 
reciproc.

•  PARTIDUL DREPTĂŢII, CARE DE
ŢINE MAJORITATEA MANDATE
LOR ÎN PARLAMENTUL TURCIEI,
a acceptat să participe la formarea 
unui nou guvern, a declarat Niza- 
mettin Erlernen, secretar general al 
acestui partid, bupă cum se Ştie, 
după demisia de la 3 decembrie a 
guvernului turc, fostul premier Nihat 
Erim a fost însărcinat cu formarea 
unui nou cabinet.

•  PREŞEDINTELE SALVADOR AL- 
LENDE a semnat un deciet prin care 
se ridică starea excepţională insti
tuită la 2 decembrie în provincia

Santiago, transmite agenţia Prensa 
Latina. Autorităţile chiliene au luat 
măsuri pentru a preveni noi tulbu
rări, provocate de elementele de 
dreapta, de genul Celor care au de
terminat instituirea stării excepţio
nale.

•  CONDUCEREA UNIUNII CREŞ- 
TIN-DEMOCRATE DIN R.F. A GER
MANIEI a aprobat numirea lui Rai
ner Barzel ca unic candidat al U.C.D. 
la alegerile pentru funcţia de can
celar iederal.

Pe de altă parte, Franz Joseph- 
Strauss, preşedintele Uniunii Creştin- 
Sociale (aripa bavareză a U.C.D.), a 
declarat că U.C.S. a hotărît să se 
conformeze acestei desemnări.

•  ŢĂRILE PACTULUI ATLANTIC au
cheltuit în cursul anului 1971, în 
scopuri militare, uriaşa suma de 
106,4 miliarde dolari — informează 
agenţia Associated Press. Arătînd că 
suma marchează, în raport cu cele 
cheltuite pentru înarmări în 1970,

o creştere de aproape două miliarde 
dolari, agenţia citată relevă că acest 
spor provine în cea mai mare parte 
din eforturile militare ale ţărilor 
vest-europene membre ale Pactului.

•  tN CAPITALA GHANEI şi-a în
ceput lucrările prima conferinţă asu
pra populaţiei africane. La dezbateri 
iau parte 350 de delegaţi din 40 de 
ţări ale Africii. Intre participanţii la 
conferinţă va avea loc un schimb de 
păreri cu privire la raportul dintre 
creşterea populaţiei acestor ţări şi 
dezvoltarea lor economică.

Lucrările acestei reuniuni se si
tuează în perspectiva conferinţei 
asupra populaţiei mondiale, care ur
mează să aibă loc în 1974, sub egida 
Organizaţiei Naţiunilor Unite.

•  STATELE UNITE ŞI PORTUGALIA
au căzut de acord asupra prelungirii, 
pînă in februarie 1974, a drepturilor 
SALA. de folosire a bazelor militare 
pe care le au in insulele Azore, a

armată“ — .relevă agenţia Prensa La
tina. Complotiştii erau in legătură 
cu generalul Jose Alberto Medrano, 
candidatul prezidenţial al cercurilor 
de dreapta. Ei urmăreau, potrivit a- 
celeiaşi agenţii, să înlăture actualul 
guvern ai lui Hernandez, să insiituia 
o juntă militară provizorie şi să a- 
mine organizarea alegerilor, prevă
zute pentru luna ianuarie anul viitor*
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anunţat Ronald Ziegler, purtător de 
euvînt al Casei Albe.

Acordul americano-portughez pri
vind bazele din Azore datează din 
timpul celui de-al doilea război mon
dial şi a expirat, în mod oficial, la 
sfîrşitul anului 1962. De atunci, Sta
tele Unite au continuat să se bucure, 
în continuare, de drepturile ce le-au. 
fost conferite, printr-o prelungire 
unilaterală, pe termen nedefinit, a 
respectivelor privilegii de către gu
vernul portughez.

•  ŞCOALA „ROMANIA" DIN MON
TEVIDEO a organizat o frumoasă 
serbare de sfîrşit de an (în Uruguay 
începe vacanţa de vară — n.r.), cu 
un spectacol de cîntece, poezii, sce
nete şi dansuri simbolizînd prietenia 
intre popoarele român şi Uruguayan.: 

Ambasadorul român la Montevi
deo, Valeriu Pop, prezent la această 
serbare, a transmis un mesaj da 
prietenie cadrelor didactice şl elevi
lor acestui lăcaş de Invăţămînt ca 
poartă numele patriei noastre.
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«Fam ilia» sateliţilor artificiali 
în  jurul «Planetei roşii»

Moscova 10 (Âgerpres). — „Fami
lia“ sateliţilor artificiali ai Planetei 
Marte, care s-a mărit zilele acestea 
cu un nou membru — staţia sovie
tică „Marte-3“ — continuă cercetă
rile ştiinţifice — asupra „Planetei 
roşii“ şi spaţiului cosmic înconjură
tor.

Prezenţa concomitentă pe orbite 
perimarţiene a trei sateliţi creaţi de 
mina omului — doi sateliţi sovietici 
şi unul american — scrie intr-un co
mentariu pe această temă agenţia 
TASS, creează posibilităţi favorabile 
pentru aceste cercetări. Datele furni
zate de unele experimente se vor 
completa reciproc, permiţînd să se 
obţină o imagine mai completă şi 
mai precisă a fenomenului studiat.

Specialiştii apreciază că utilizarea 
sateliţilor artificiali oferă largi posi
bilităţi cercetărilor. Astfei, analiza 
orbitelor sateliţilor va furniza, de 
pildă, date pentru alcătuirea unei 
hărţi a cîmpului gravitaţional al lui 
Marte şi, prin urmare, se vor putea 
face precizări asupra formei plane
tei Şi neomogenităţii aistribtiyei ma

sei in interiorul ei. Aparatajul radio- 
tehnic instalat la bordul sateliţilor 
va furniza date cu privire la supra
faţa marţiană, la compoziţia chimică 
a atmosferei, va măsura temperatura 
şi presiunea. Savanţii sínt interesaţi 
să stabilească cu exactitate ce gaz 
predomină în straturile superioare ale 
atmosferei lui Marte şi din ce ioni 
este formată ionosfera.

Instalaţia „Stereo“, de o construc
ţie franceză, instalată la bordul lui 
„Marte-3“ este menită să culeagă 
date cu privire la piasma solară şi 
fenomenele legate de ea. Experimen
tul va oferi, totodată, răspuns la 
numeroase probleme ale medicine: 
cosmice. Se ştie că exploziile solare 
sínt principala sursă a radiaţiilor pri
mejdioase pentru echipajele navelor 
cosmice pilotate; de aceea, autórád
ióié sínt necesare pentru calcularea 
în prealabil a traseelor cosmice care 
prezintă cel mai mare grad. de sigu
ranţă, pentru alegerea momentului, 
cel mai favorabil de întepere a zbo
rului pHotat, pentru crearea unui sis
tem de apărare biologică cit mai 
eficace posibil.

v r 'iJ i:
PLRU. La Tirgul Internaţional al Pacificului, inaugurat la 12 noiembrie, participă 38 de ţări. In foto: vedere gene

rală a Tîrgului în ziua inaugurării
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